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Buďte aktivní, to  
vy měníte Olomouc  
k lepšímu
 
Říká se, že lidé v Česku na všechno 
nadávají, permanentně něco kritizují, 
ale moje zkušenost je taková, že 
zároveň dokáží ocenit, když se věci 
mění k lepšímu. 

Možná nechválí tak nahlas, možná jen sami 
pro sebe, možná je v tom vždycky nějaké to 
„ale“, nicméně opravené silnice a veřejná 
prostranství, nová městská zeleň, rekon-
struované památky, které byly ve zchátralém 
stavu, to všechno v nás vzbuzuje optimis-
mus a uspokojení, že žijeme na místě, které 
sice není dokonalé, ale pořád se zlepšuje. 

Následující stránky neberte jako chlube-
ní. Něco jsme vám slíbili a chceme vám jako 
obyvatelům města dát vědět, jak tyto sliby 
plníme. Mluvím o Programovém prohlášení 
Rady města Olomouce, které jsme jako 
koalice podepsali loni v únoru. Není to jen 
formální dokument. Je to závazek s velmi 
konkrétními plány a projekty, na kterých 
usilovně pracujeme. Některé už se podařilo 
dotáhnout, jiné jsou v procesu, některé se 
zpozdily a zůstaly z mnoha různých důvodů 
v pořadníku. Ale dříve nebo později se na 
ně dostane. Je totiž také třeba vzít v potaz 
velmi složité ekonomické podmínky, které na 
projekty máme. 

Jen málokdo tuší, že finance, které 
dostáváme na jednoho občana z daní, 
jsou identické jako u kterékoliv menší ves-
nice nebo městečka v našem okolí a za 
tyto peníze spravujeme a rozvíjíme velké 
krajské centrum. 

Přesto věřím, že se i díky vám všem, 
kteří se aktivně zapojujete do dění v na-
šem krásném městě, podaří většinu našich 
slibů splnit. Všechny vaše podněty, a to i ty 
kritické, jsou vítány. Chválit nahlas nemusíte, 
hlavně buďte aktivní. Je to vaše město a i na 
vás záleží, jak bude vypadat. 

Miroslav Žbánek,
primátor
(ANO 2011)

Programové prohlášení
Rady města Olomouce:

Co se povedlo a co se chystá?



 Programové prohlášení:  
 dvanáct bodů dalšího 
 rozvoje města 
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V únoru loňského roku schválila Rada 
města Olomouce programové prohlášení 
do roku 2026. V něm se zavázala k tomu, 
že chce, aby Olomouc i nadále směřovala 
mezi vyspělé, moderní, rozvíjející se evrop-
ské metropole s vysokou kvalitou života. 
Jednotlivé kroky, jak toho docílit, shrnula do 
dvanácti tematických okruhů. A právě jim je 
věnován tento magazín: 

 Z dokumentu lze vyčíst zásadní cíle, ke 
kterým vedení města systematicky směřuje. 
V oblasti hospodaření to je snižování zadlu-
žení města a zároveň maximální podpora 
investic, a to tak, aby byl v co největší míře 
využit majetek ve vlastnictví města a evrop-
ské i národní dotační prostředky. V ob-
lasti životního prostředí chce pokračovat 
v budování protipovodňové ochrany města, 
zakládat nové parky a relaxační zóny, ještě 
ekologičtěji a efektivněji nakládat s odpady.

Neméně důležitá je pro Olomouc 
oblast dopravy. Také v tomto ohledu je 
řada věcí buď už hotová, nebo v procesu, 
a to jak v oblasti automobilové dopravy, 
tak té hromadné. Velkým tématem je také 
bezpečnost chodců i cyklistů. 

Výkladní skříní města je jeho historické cent-
rum, které by mělo být kultivováno tak, aby se 
v něm dobře cítili nejen turisté, ale aby v něm 
rádi trávili čas i obyvatelé města. Postupně 
se tak v samotném jádru města zklidňuje 
doprava a omezuje rušivý vizuální smog. 

Prohlášení nezapomíná ani na oby-
vatele, kteří neměli takové štěstí jako jiní. 
Změny v sociální a bytové politice měs-
ta pomáhají především nízkopříjmovým 
rodinám a osamělým, kteří si sami pomoci 
nedokážou. Pomoc pro rodiny spočívá také 
v modernizaci a zvyšování kapacity mateř-
ských a základních škol.

Podpora zdravého životního stylu a spor-
tovních aktivit je také jednou z hlavních 
priorit, ať už ve formě budování potřebné 
infrastruktury, nebo prostřednictvím finanč-
ních příspěvků sportovním organizacím. 
Vedení města ale pamatuje i na podporu 
kulturních a společenských akcí, stejně 
jako na obnovu a údržbu historických 
památek a turistických míst, které sem po 
celý rok lákají zástupy návštěvníků. 

Na následujících stránkách najdete in-
formace o tom, co všechno se už podařilo 
z jednotlivých programových bodů splnit, 
co je v procesu, případně co se zatím plnit 
nedaří. Jde o pestrou škálu aktivit, projektů 
a investic, které se dotýkají všech aspektů 
života ve městě. •

Stávající koalice uvedla programo-
vé prohlášení těmito slovy: „Strany 
a hnutí zastoupené v Radě města 
Olomouce předkládají občanům sta-
tutárního města Olomouce programo-
vé prohlášení, a to s vědomím z něj 
vyplývající odpovědnosti za zajištění 
řádného fungování města. Jeho cílem 
je vytvořit otevřené, stabilní a funkč-
ní prostředí pro co nejefektivnější 

správu města a jeho další rozvoj 
v kontextu celostátní ekonomické, 
společenské a energetické situace.“ 
Za koalici podepsali programové 
prohlášení (zleva) náměstek primátora 
Otakar Štěpán Bačák (spOLečně), 
náměstek primátora Viktor Tichák (Pi-
ráti), primátor Miroslav Žbánek (ANO 
2011), a náměstek primátora Tomáš 
Pejpek (ProOlomouc). 

Může být Olomouc kulturním a přitažlivým měs-
tem, které je současně bezpečné a přátelské? 
Může být historickou barokní perlou, a zároveň 
moderní a chytrou metropolí, která poskytuje 

svým obyvatelům veškeré moderní služby? Může 
respektovat přírodu, a přitom zajistit pohodlnou 

dopravu pro všechny své obyvatele i návštěvníky? 
Jistěže může, nebo se o to minimálně snaží. 

1. Olomouc efektivně hospodařící

2. Olomouc pečující

3. Olomouc vzdělaná

4. Olomouc v pohybu

5. Olomouc bezpečná

6. Olomouc prosperující a krásná

7. Olomouc zdravá a aktivní

8. Olomouc respektující přírodu

9. Olomouc kulturní a přitažlivá

10. Olomouc přátelská

11. Olomouc moderní a chytrá

12. Olomouc transparentní a otevřená

  PODPIS PROGRAMOVÉHO PROHLÁŠENÍ  
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Když vám přijede nějaká návštěva, 
ne jako primátorovi, ale prostě jako 
běžnému občanovi, který tady žije 
a bydlí, kam ji v Olomouci berete? 
Nemám žádné konkrétní oblíbené místo, 
které bych vypíchl, protože každý, kdo 
přijede, chce vidět samozřejmě centrum 
města a chce si projít městské parky. Ale 
jsou lokality, které mám rád, byť jsou to 
třeba velké turistické cíle, jako je zoolo-
gická zahrada. Právě zoologická zahrada 
je jedno z těch míst, které v minulosti 
nedělalo Olomouci úplně dobrou reputa-
ci, patřila k těm možná nejzchátralejším 
v republice. A to přesto, že tam pracují 
špičkoví odborníci, kteří se mohou chlubit 
řadou chovatelských úspěchů. Dnes je 
toto místo dynamicky se měnícím měst-
ským zařízením, které bude za pár let, 
doufám, vypadat ještě úplně jinak. 

Co vy sám jako občan oceňujete 
na životě v Olomouci nejvíc? 
Jednoznačně bezpečnost. A bezpečnost 
zdaleka není jenom to, kolik máme strážníků, 
městských kamer a represivních složek, ale 
i to, jak pracujeme na prevenci kriminality, 
to znamená práce s ohroženými skupinami, 
s lidmi z ulice, s narkomany. A to souvisí s ro-
bustní sítí sociálních služeb, které buď sami 
provozujeme, nebo které finančně podporu-
jeme. Neumíme město udělat úplně „čisté“, 
bez problematického chování jednotlivců. 
Tyto věci jsou součástí všech velkých měst 
na celém světě a nezmizí ze dne na den. Ale 
když se třeba bavím s primátory z měst na 
severu Moravy nebo na severu Čech a ptají 
se mě, kolik máme v Olomouci vyloučených 
lokalit, a já jim řeknu, že prakticky žádnou, že 
nemáme žádné no-go zóny a podobně, kam 
by se lidé báli vstoupit, jsou velmi překvapeni. 

Je naopak něco, o čem si 
řeknete při návštěvách jiných 
měst: tohle je skvělé, to bychom 
měli mít v Olomouci taky? 
Když navštěvuji partnerská města a bavím 
se s představiteli samospráv, vždycky 
se snažíme zahraniční návštěvu využí-
vat k inspiraci. A vždycky jsem příjemně 
překvapen, že to, co se děje v Berlíně nebo 
v bavorském Nördlingenu, že to, co mají ve 
Veenendaalu nebo i v jiných městech, už 
buď v Olomouci v nějaké podobě máme, 
nebo se o to alespoň snažíme a připravu-
jeme se na to. Takže ta doba před 20 nebo 
30 lety, kdy jsme vyjížděli na západ od na-
šich hranic vyloženě jenom čerpat inspiraci 
a hledat, co by se tady mohlo uplatnit, je už 
pryč. A je příjemné, když se s těmi starosty 
bavíte o běžných provozních věcech, že už 
to není o okoukávání novinek. 

Přece jen – v čem se od 
západních měst Olomouc liší?
Samozřejmě velký rozdíl, který tady pořád 
vidím, je to stigma východní Evropy, kterým 
je neúcta k veřejnému majetku a k veřejným 
prostranstvím. Jestli něco závidím našim 
kolegům, tak jsou to domy, veřejný majetek 
a mobiliář, které nejsou poškozeny vandaly, 

ROZHOVOR

„Naše hosty ze zahraničí šokovalo, že by se mohli 
projít večer parkem. Z toho, jak je Olomouc bez-
pečné město, jsou zástupci partnerských měst 
překvapení při každé návštěvě,“ říká primátor 

města Olomouce Miroslav Žbánek. 

Městům na západ od nás už 
nemáme moc co závidět, snad jen 
úctu k veřejnému prostoru
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upravená městská zeleň, která není rozjež-
děná bezohlednými řidiči, chodníky bez roz-
bitých dlaždic, protože na ně nenajíždí auta, 
a to všechno přesto, že na těch veřejných 
prostranstvích nemají ani jednu kameru. To 
je zkrátka v těch lidech. Ta úcta a respekt 
k veřejnému prostranství, které není vnímá-
no, jako že nikomu nepatří, ale je vnímáno 
jako součást životního prostoru všech. 

Je něco, co naopak závidí oni nám? 
Kromě už zmíněné bezpečnosti oceňují zá-
stupci našich partnerských měst to, jak se 
z té škaredé, oprýskané, šedivé Olomouce, 
kterou pamatují před třeba třiceti lety, stala 
dnešní barokní perla. Oni se nedívají tak 
jako my na detaily, na to, co není dokonalé, 
co úplně nefunguje. Oni vnímají to město 
jako celek a ten „wow efekt“ Olomouce 
pořád ještě funguje. Stejně jako když vidí 
připravované plány třeba na přestavbu 
bývalých průmyslových nebo vojenských 
areálů na moderní čtvrti, oceňují, že jsme 
dynamické město, které má perspektivu.

Kdybyste měl jmenovat jednu dvě věci, 
na které jste opravdu pyšný, co se za 
toto volební období povedlo nebo je 
v procesu, co by to bylo?
Už když jsem nastupoval, nastavili jsme 
si dlouhodobý směr toho, kam má město 
směřovat, a to konkrétně v přípravě projektů 
a využívání dotací národních i evropských. 
Protože na město typu Olomouce se oprav-
du musíte dívat s perspektivou řekněme 
10, 15 let. Máme tady za téměř 20 miliard 
nachystané projekty, po kterých lidé volají 
dlouhá léta nebo desetiletí a které postup-
ně vybíráme z pořadníku. To, co běžný 
občan nevidí, je, že ty projekty jsou opravdu 
seřazené podle nějakého dlouhodobého 
plánu, aby to dávalo smysl. Není to náhodný 
seznam akcí na daný kalendářní rok. 

Dobře, přesto – dokážete jmenovat 
něco, co vás opravdu těší?
Mě vždycky nejvíc těší ty malé věci. Z před-
chozího zaměstnání ve Správě železnic jsem 
si přinesl program estetizace veřejných pro-
stranství, to znamená drobností, které vám 
po léta nebo desetiletí otravují život ve měs-
tě poblíž vašeho domu, městské čtvrti nebo 
ulice. A tyto věci se dlouho neřešily, protože 
byly tak malé, že to bylo pod rozlišovací 

schopnost politiků nebo úředníků. My jsme 
dali kompetence a finance přímo komisím 
městských částí, aby ty věci mohly realizo-
vat samy. A těch projektů už jsou po celém 
městě stovky, od drobných oprav chodní-
ků, zídek, laviček, zeleně až po odstranění 
černých skládek. A ukazuje se, že tam, kde 
se takové projekty realizují, se potom lidé 
daleko víc zajímají o ten zbytek, co se v je-
jich městské čtvrti děje, ať už kritizují, nebo 
chválí, nebo dávají podněty. Tak se vlastně 
nastartoval daleko víc občanský život. 

Je naopak něco, co jste zatím za 
dobu ve funkci primátora nestihl 
a co byste rád ještě stihl? 
Velké téma, které tady zůstávalo nedotažené, 
je sportovní infrastruktura. Není dobré, když 
město, kde se hraje extraliga na poměrně 
slušné úrovni, má nejhorší zimní stadion v ce-
lém Česku a doplácí na to mládež, protože 
nemáme druhou ledovou plochu. To je tedy 
náš závazek, že se to po všech těch otoč-
kách konečně podaří dotáhnout, minimálně 

projektově. Kromě druhé ledové plochy nám 
chybí ještě druhá vodní plocha. To už je taky 
v procesu, druhý plavecký stadion se projek-
tuje v rámci aquaparku. Jakmile bude hotový, 
chceme rozjet rekonstrukci starého plavecké-
ho stadionu, který už nemůže v této podobě 
fungovat dalších 20 let. Rád bych, kdyby 
se aspoň začalo s přípravou a aby ti další 
politici, kteří přijdou po nás, měli připravené 
projekty, které mohou využít, a nezačínalo se 
pořád dokola s novými. I proto se snažíme 
dělat věci, které opravdu město potřebuje, 
které mají nějaké logické priority, a to priority 
provozní, ekonomické nebo celospolečen-
ské, nikoli politické. Tedy plánovat bez ohledu 
na to, kdo sedí na radnici. Prostě ty věci začít 
připravovat s tím, že je dotáhne někdo jiný. 

Když se nebudete držet při 
zemi, jak by Olomouc mohla 
vypadat třeba za 50 let? 
Pevným středobodem tady vždycky bude 
historické barokní jádro obklopené úřední 
čtvrtí a parky. To zůstane stejné nejen za 
50, ale i za 100 let. Takže je třeba soustře-
dit se na další oblasti, kde musí Olomouc 
stejně jako ostatní evropská města projít 
urbanistickým rozvojem v zahušťování zá-
stavby a růstu do výšky. Jsem rád, že jsme 
našli i v současné koalici nějaký konsenzus 
na tom, že nelze město zakonzervovat, ale 
že se zde budou muset ty výškové limity 
Ministerstva kultury prolomit, protože 
zastavovat území a zahušťovat není už moc 
kam. A další věc, ke které asi dojde, je 
prolomení ochrany zemědělského půdního 
fondu, který přiléhá k městu. 

Už teď se město potýká 
s problémy s parkováním. Jak 
lze toto vyřešit do budoucna?
Samozřejmě pořád hledáme nějaký kom-
promis, ale víme, že pokud by měla růst 
míra automobilismu tempem, jakým rostla 
v uplynulých 20 letech, tak to město zkola-
buje. Takže předpokládáme, že v dlouhodo-
bé perspektivě se dostaneme přirozenou 
cestou, ne žádným nařizováním, do stavu, 
v jakém je třeba dnes švýcarský Lucern, 
naše partnerské město, které ruší parko-
vací místa, protože je nepotřebuje. Lidé 
sami nechtějí, aby ulice, ve kterých žijí, byly 
velkým parkovištěm, takže buď si zařídili par-
kování ve vlastních nemovitostech, využívají 
městskou hromadnou dopravu, carsharing, 
nebo se postavily v rámci obytných čtvrtí 
parkovací domy, anebo prostě našli takový 
životní styl, ve kterém už auta nepotřebují. 
Auto už není takovým sociálním statusem, 
jako je stále ještě u nás v Česku. Zase je to 
v té mentalitě, která u nás možná musí ještě 
projít nějakým vývojem. •

 „Už nemáme jak 
zahušťovat. Olomouc musí 

růst do šířky i do výšky.“
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 Olomouc 
 efektivně hospodařící 

Město se může pochlubit řadou úspěšných 
kroků, které vedly k efektivnímu hospodaře-
ní a zlepšení kvality života obyvatel. Olomouc 

demonstruje, jak může efektivní a transparent-
ní správa investic a financí přinést dlouhodobé 
výhody. Tato opatření totiž nejen zlepšují infra-
strukturu a kvalitu života, ale také zvyšují důvě-

ru obyvatel v městskou správu.

Jedním ze slibů, ke kterému se rada města 
zavázala, bylo, že bude investice pláno-
vat na několik let dopředu. Každý rok tak 
v rámci přípravy ročního plánu aktualizuje  
i střednědobý investiční plán, který zahrnu-
je soupis plánovaných akcí na následující 
tři roky. Střednědobým plánem se zabývá 
také investiční komise města, kterou radní 
zřídili na konci října 2022. „V této komisi 
jsou jak členové koalice, tak i opozice 
zastoupené v zastupitelstvu města, protože 
jde hlavně o zachování kontinuity a o to, 
aby plány nebyly tvořeny s ohledem na 
jedno volební období, ale aby byly přede-

vším efektivní,“ popsal investiční náměstek 
primátora Miloslav Tichý. Aktuálně schvále-
ný střednědobý výhled pokrývá období let 
2025 až 2027.

Investice podle priorit i dotací 
Právě investiční komise projednává a dopo-
ručuje ke schválení plán investic na příslušný 
rok, změny již schváleného rozpočtu a střed-
nědobý výhled rozpočtu na další tři roky. 
„Při výběru investičních akcí přitom dbáme 
na zásady s jasně definovanými prioritami, 
kterými jsou například již existující smluvní 
závazky, havarijní stavy, připravenost akce, 

legislativní požadavky či soulad se strategic-
kým plánem města. Neméně důležité je i to, 
zda lze projekty financovat z externích zdrojů, 
například formou dotací či příspěvků, a také 
to, zda mají návaznost na už hotové nebo 
plánované akce. V neposlední řadě se řídíme 
i tím, jestli jsme danou akci slíbili v progra-
movém prohlášení,“ dodal náměstek Tichý. 

„Pravidelně monitorujeme připravo-
vané dotační výzvy, a pokud je některá 
z nich vhodná pro naše projekty, po-
dáváme žádost. Olomouc je součástí 
Olomoucké aglomerace a díky nástroji ITI 
lze ještě lépe financovat projekty z evrop-
ských dotačních titulů. 

Opravy mostu propojujícího Řepčín  
a Neředín nad Pražskou ulicí u Globusu 
skončily podle plánu letos v srpnu. 
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V období 2022 až 2024 se podařilo 
schválit 25 projektů v celkovém objemu 
dotací 675 milionů korun. Dalších 34 stra-
tegických projektů je plánováno až do roku 
2027,“ doplnil Tichý. 

Hospodaření s městským majetkem
Při přípravě investičních akcí je důležité také 
plánovat postupy a rozsah tak, aby byl v ma-
ximální míře využit majetek a infrastruktura 
v majetku města. Například cyklostezky jsou 
kvůli komplikacím s výkupem pozemků vede-
ny primárně po pozemcích patřících městu. 
Za tímto účelem radní aktualizovali a rozšířili 
Dlouhodobou koncepci hospodaření s ne-
movitým majetkem ve vlastnictví města, která 
obsahuje i výčet pozemků klíčových pro jeho 
rozvoj a způsob nakládání s nimi. „Detailně 
s uvedením pozemků jsou v této koncep-
ci řešeny pouze plochy smíšené výrobní, 
plochy veřejného vybavení a plochy smíšené 
obytné. U ploch pro veřejnou infrastrukturu, 
kam patří veřejná prostranství, dopravní 
a technická infrastruktura, veřejné vybavení, 
vodní a vodohospodářská infrastruktura 
nebo plochy pro veřejnou rekreaci, jsme 
konstatovali, že tyto plochy budou pone-
chány ve vlastnictví města a jejich prodej 
lze řešit pouze v odůvodněných případech,“ 
dodal náměstek Tichý. Zásady hospodaření 
se zemědělskými pozemky budou zahrnuty 
do koncepce společně s aktualizací jejích 
tabulkových příloh v prosinci roku 2025.

Chytrá řešení infrastruktury
Projektanti při přípravě jednotlivých inves-
tičních akcí vždy zohledňují kvalitu veřejných 
prostranství, aktuální trendy v rámci hos-
podaření s dešťovými vodami, energetické 
úspory, „chytrá řešení“ či rovnováhu všech 
forem dopravy ve vazbě na schválenou 
Adaptační a mitigační strategii. Jedním z pří-
kladů takových projektů je obnova veřejného 
osvětlení za nové, úspornější. „Dalším pří-
kladem je pak probíhající kompletní obnova 
kanalizace a komunikace v Šantově ulici od 
parkoviště po tř. 17. listopadu. Práce, které 

stavební firma zahájila v květnu, řeší splaš-
kovou i dešťovou kanalizaci, hospodaření 
s dešťovými vodami, rekonstrukci komuni-
kace, chodníků i veřejného osvětlení. Jde 
o pilotní projekt modrozelené infrastruktury,“ 
jmenoval investiční náměstek. Kompletní 
uzavírka rekonstruovaného úseku potrvá do 
27. října. Akce je spolufinancována Evrop-
skou unií v rámci Národního plánu obnovy 
ve výši 7,5 milionu korun. Celkové realizační 
náklady jsou přes 17,3 milionu korun.

Modernizace grantové politiky
Město Olomouc se zaměřilo i na digitaliza-
ci a zjednodušení grantové politiky. Nová 
počítačová aplikace umožňuje žadatelům 
o dotace snadno vytvářet žádosti i ná-
sledné vyúčtování, což zjednodušuje celý 
proces. „Při zlepšování dotační politiky 
města je kladen důraz na vývoj současné 
počítačové aplikace. V ní žadatel o dotaci 
vytváří jak žádost, tak následné vyúčtování 
dotace, a jedná se tak o zcela zásadní ná-
stroj pro dotační proces. Cílem je, aby byla 
aplikace co nejvíce jednoduchá, návodná 
a uživatelsky přívětivá,“ doplnil primátor 
města Miroslav Žbánek. •
Plán veřejných zakázek je každoročně 
sestavován na počátku roku a uveřejněn 
během února na webu města:  
www.olomouc.eu/magistrat/odbory-magis-
tratu/odbor-investic/odbor.

V letech 2022 a 2023 se městu 
podařilo snížit úvěrovou zadluženost. 
K 31. prosinci 2023 dosáhla zadlu-
ženost částky 1,522 miliardy Kč, což 
představuje významný pokles oproti 
předchozím rokům.

Vývoj úvěrové zadluženosti statu-
tárního města Olomouce (celková 
zadluženost bez úroků): 
k 31. 12. 2021  . . . 1.643.237.014 Kč 
k 31. 12. 2022  . . 1.592.328.336 Kč 
k 31. 12. 2023  . . 1.522.669.657 Kč 

Dalším parametrem, který ilustruje 
pozitivní vývoj v daných letech, je 
ukazatel Rozpočtové odpovědnosti, 
který je veřejně dostupný v Monitoru 
státní pokladny.  
Vývoj ukazatele rozpočtové odpověd-
nosti v letech: 
12/2021 činil 59,07 % 
12/2022 činil 54,13 % 
12/2023 činil 48,64 %

  SNÍŽENÍ ZADLUŽENOSTI  Měníme Olomouc 
k lepšímu

Miloslav Tichý
náměstek primátora
(ANO 2011)

Úprava prostranství u pošty Foerstrova 
bylo součástí oprav ulic Kmochova  
a Na Vozovce.  

Jednou z prioritou našeho 
vedení města jsou investice 
do dopravní infrastruktury. 
Opravujeme proto silnice, 
chodníky, křižovatky, mosty, 
zastávky, tramvajové tratě, 
děláme nové cyklostezky a další.

Snažíme se naše investiční akce 
a opravy koordinovat tak, aby probíha-
ly na jednom místě v jednu dobu, a zá-
roveň využívat uzavírek jiných správců 
komunikací, například státního Ředi-
telství silnic a dálnic. Právě jejich uza-
vírky mají největší dopad na plynulost 
dopravy, například u úprav povrchů na 
Velkomoravské a Chválkovické. Když 
už tam uzavírky jsou, uděláme v rámci 
nich i naše opravy a investice.

Příští rok se chceme více zaměřit 
na přechody pro chodce. Těch máme 
v plánu vybudovat nebo opravit hned 
několik – přehled najdete na straně 17. 
Rovněž chceme začít stavět také cyklo-
stezky do Topolan a Chomoutova.

Velmi důležité jsou pro nás také 
investice do školství. Například na ZŠ 
Demlova dokončujeme kompletně nové 
zelené střechy. Střechu s půdní vestav-
bou jsme udělali také na škole v Drož-
díně. Rozšířili jsme kapacitu školky v ul. 
Husitská, další děláme v Chomoutově 
a pokračovat budeme letos v MŠ 
Čajkovského. Na základkách chystáme 
nové odborné učebny – třeba na ZŠ 
Spojenců, ZŠ Stupkova či ZŠ Kome-
nium. Hned několik dalších školek se 
dočká energetických úspor.

Investujeme také do sportovní infra-
struktury. Letos jsme udělali například 
nové osvětlení na Andrově stadionu. 
I díky tomu se tak v Olomouci nadále 
mohou hrát mezinárodní zápasy, třeba 
hned na podzim s Gruzií. Také chys-
táme malou hokejovou halu. V druhé 
polovině příštího roku by se mohlo 
začít stavět. Přehled investičních akcí 
města najdete napříč celým magazí-
nem. Osobně se snažím na veškeré 
projekty dohlížet, ať už ve fázi projekto-
vé přípravy, tak v rámci kontrolních dnů 
během jejich realizace.
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Seniorům nabízí město 
pomoc i zábavu
Jednou ze skupin, kterým se sociální politika 
města intenzivně věnuje, jsou dříve naroze-
ní občané. Pro ně byla na jaře roku 2023 
zřízena Městská rada seniorů, jejímž hlavním 
smyslem je informovat jak odbornou, tak 
laickou veřejnost o novinkách v seniorské 
oblasti. „Rada se soustředí především na 
cílené informování občanů od pětasedm-
desáti let výš, a to jak v oblasti kulturního 
a společenského vyžití, tak řešení krizo-
vých životních situací spojených například 
s drahým bydlením, dluhovým poradenstvím, 
šikanou nebo týráním, osamělostí a podob-
ně,“ přiblížila náměstkyně primátora Kateřina 
Dobrozemská. Město podle ní naplnilo pří-
sliby programového prohlášení také co do 
dostatečné nabídky komunitních a volnoča-
sových aktivit. Po celý rok pořádá poznávací 

zájezdy, vzdělávací akce či společenské 
události, kterých se pravidelně účastní stov-
ky seniorů. Nezanedbatelná je také finanční 
i organizační podpora klubů pro seniory, 
a to včetně náborových akcí a rozvíjení me-
zigeneračního dialogu. Město také otevřelo 
poradenské místo Senior Point, což je první 
služba tohoto druhu v Olomouckém kraji.

Podporujeme děti i rodiny
Neméně důležitá je pro město také pro-
rodinná politika zaměřená především na 
podporu slaďování rodinného a pracovního 
života. „Postupně navyšujeme kapacitu 
v péči o předškolní děti, například jsme 
vytipovali vhodné prostory pro novou dět-
skou skupinu na Návsi Svobody a další dvě 
skupiny se projektově připravují v pavilonu H 
ve Smetanových sadech. Loni jsme částkou 
560 tisíc korun podpořili rodinná centra, ale 

nezapomínáme ani na pěstounské rodiny 
nebo ty, které pečují o dítě s hendikepem,“ 
vyjmenovala náměstkyně primátora Kateřina 
Dobrozemská. Ve městě už funguje pět 
Family Pointů, které mají za cíl zvýšit komfort 
rodičům při péči o jejich děti. K tématu pro-
rodinné politiky město každoročně pořádá 
desítky akcí pro veřejnost a také pravidelné 
konference pro odborníky. 

Velkým přínosem pro nízkopříjmové 
rodiny je také Fond pomoci olomouckým 
dětem, který účelovými dary podporuje děti 
ve volnočasových aktivitách. Letos už se za 
prvního půl roku rozdělilo 1,5 milionu, což je 
dvojnásobek oproti loňsku.

Starat se o ty, kteří se sami postarat nezvládnou. 
Pomoci ohroženým, slabým, osamělým a těm, 

kterým hrozí pád na dno. To jsou hlavní myšlenky 
sociální politiky města, která v uplynulých měsí-

cích a letech doznala velkých změn. V roce 2023 
za ni Olomouc získala ocenění v rámci soutěže 
Obec přátelská rodině a seniorům vyhlašované 

Ministerstvem práce a sociálních věcí.

 Olomouc 
 pečující 

Z Fondu pomoci olomouckým dětem lze hradit 
kroužky, tábory a další mimoškolní aktivity dětí.
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V Hauenschildově paláci na Dolním náměstí by 
měly brzy vzniknout nové nájemní byty.

Dostupné bydlení pro všechny
Od začátku také rada města usiluje o do-
stupné sociální bydlení pro potřebné. 
„V této oblasti se nám daří závazky prů-
běžně plnit. Od začátku roku 2024 došlo 
k zásadním změnám v bytové politice, kdy 
byl městský bytový fond rozčleněn na část 
podporovaného bydlení, tedy dostupné byty 
pro mladé rodiny, sociální byty, byty pro se-
niory a zdravotně postižené, a dále na část 
ziskovou, která je nabízena formou aukce 
nájemného,“ popsala náměstkyně primátora 
Kateřina Dobrozemská. Zároveň vznikla 
nová Platforma pro dostupnost bydlení 
v Olomouci, která má za cíl mapovat překáž-
ky na trhu s bydlením, síťovat zainteresované 
aktéry a navrhovat vhodná opatření. 

Významným krokem bylo lednové 
otevření Kontaktního místa pro bydlení, 
které se zaměřuje na Olomoučany nejvíce 
ohrožené ztrátou bydlení. Od jeho ote-
vření už ho kontaktovaly kvůli odbornému 
poradenství stovky občanů, zhruba dvě 
stovky z nich si podaly žádost o sociální 

byt. Na konec roku 2024 je naplánováno 
také zřízení Krizového fondu pro podporu 
domácností ohrožených ztrátou bydlení. 

V programovém prohlášení se měs-
to zavázalo také k výstavbě minimálně 
50 městských bytů. Aktuálně připravuje 
dva projekty výstavby bytových domů (Jan-
ského a Před Lipami) a projekt rekonstruk-
ce domu na byty v Hauenschildově paláci, 
kde by se stejně jako u bytového domu 
v Janského ulici mělo začít s výběrovým 
řízením na dodavatele stavby ještě v le-
tošním roce. Radnice zároveň pořídila dva 
sociální byty z dotačních prostředků ITI. 

Sociální služby cílí hlavně na prevenci
V prosinci 2022 byl schválen 6. komunitní 
plán sociálních služeb Olomoucka, v rámci 
něhož bylo v roce 2023 podpořeno celkem 
124 projektů v sociální oblasti a službách 
v celkové výši 21,5 milionu korun. V letoš-
ním roce je na projekty v sociální oblasti 
a službách alokováno bezmála 25 milionů 
korun. Jedním z nich byl například květnový 
Veletrh sociálních služeb, kde se prezento-
valo na 40 jejich poskytovatelů. 

V rámci podpory dostupného poraden-
ství a prevence zadlužení rozdělilo město 
v roce 2023 mezi organizace Člověk v tís-
ni, Charita Olomouc, Poradna pro občan-
ství/Občanská a lidská práva, z.s., a iPo-
radna ze svého rozpočtu částku 590 tisíc 
korun. Odborné poradenství pochopitelně 
poskytují i pracovníci odboru sociálních 
věcí olomouckého magistrátu. 

V roce 2023 byla ustavena Platforma 
pro dobrovolnictví ve městě Olomouci. 
Jejím účelem je koordinace potřeb v oblasti 
dobrovolnictví, vzájemná informovanost 
a transfer zkušeností a dobré praxe. •

OLOMOUC BEZ BARIÉR 

• monitoring bariér ve veřejných 
budovách a prostranstvích, ve 
spolupráci s organizacemi sdru-
žujícími zdravotně postižené

• průběžné doplňování informa-
cí o přístupnosti objektů do 
bezbariérové mapy na interne-
tových stránkách města (veřejné 
budovy, pošty, restaurace, hotely, 
herny atp.) a kontrola haptických 
štítků na historických objektech

• aktuálně je již 100 % autobusů 
MHD bezbariérových, z tramva-
jových vozů je bezbariérových 
74 %, z toho je 13 % plně nízko-
podlažních; do roku 2026 bude 
pořízeno dalších 9 nízkopodlaž-
ních tramvají

• byly vybudovány tři nové bez-
bariérové přechody pro chodce 
(Mrštíkovo náměstí, Dolní No-
vosadská, Střední Novosadská) 
a dalších několik přechodů bez-
bariérově upraveno v rámci oprav 
vozovky a nové signalizace 

• pokračuje služba individuálních 
převozů vozíčkářů a držitelů 
průkazů ZTP – v roce 2023 se 
jednalo o 1 147 samostatných 
jízd, v letošním roce bude číslo 
pravděpodobně vyšší 

Kateřina Dobrozemská, 
náměstkyně primátora
(ProOlomouc a Piráti)

Jedna věc je myslet na slabší 
a pomáhat srdcem, ale vždy 
to musí jít ruku v ruce s tím, 
že víte, co děláte, a umíte to 
dělat dobře. A že lidé na pomoc 
nečekají roky. 

Proto je naším cílem, aby každý, kdo 
se ocitne v těžké nebo nestandardní 
situaci, pokud možno snadno našel 
místo, kde se může poradit. A aby 
toto poradenství bylo včasné, kva-
litní a s respektem k tomu člověku. 
Ukazuje se totiž, že lidé, kteří využijí 
pomoci zavčas, zpravidla nepotřebují 
další, intenzivnější podporu v bu-
doucnu. A naopak – pokud člověk 
přijde pozdě, bývá náprava složitější 
a nákladnější. 

Osobně tedy usiluji o to, aby 
v klíčových oblastech bylo pora-
denství dostupné a aby ho dělali kva-
lifikovaní odborníci. Díky nim získáme 
konkrétní data, kolik lidí se nachází 
v naléhavé situaci, kolika z nich umí-
me pomoci a jak přesně tu konkrétní 
pomoc namodelovat. Přesně tak 
funguje od ledna například Kontaktní 
místo pro bydlení. 

Pokud jde o podporu volnočaso-
vých aktivit seniorů nebo dětí, pak věz-
te, že neutrácíme peníze za „zábavu“, 
ale že tyto investice se nám mnohoná-
sobně vrátí. Aktivizovat seniory a po-
zvednout kvalitu jejich života tím, že 
budou lépe fungovat v síti sociálních 
vztahů, je totiž mnohem důležitější než 
samotná délka dožití. Kromě toho – 
aktivní senior například daleko méně 
zatěžuje zdravotní systém. 

Stejně tak umožnit díky Fondu 
pomoci olomouckým dětem smy-
sluplné trávení volného času těch 
nejmenších, kteří by jinak na kroužky, 
tábory nebo doučování nedosáhli, je 
investice, která se společnosti bohatě 
vrací a pomáhá předcházet dalším 
intervencím v budoucnu, které navíc 
bývají daleko složitěji řešitelné a také 
mnohem nákladnější. •

Říct si o pomoc 
není ostuda

11



Budovy škol a školek vyžadují pravidelné 
opravy i větší investice, a to jak zvenku, 
tak uvnitř. Žáci a učitelé nejvíce ocení mo-
derní učebny, město jako zřizovatel zase 
například úpravy, které přinesou energe-
tické úspory. V řadě škol tak byly v uply-
nulých několika letech provedeny sanace 
vlhkosti, rekonstrukce střech, elektroin-
stalací, kanalizací, rozvodů vody, stavební 
úpravy tříd, šaten, toalet, výměny oken, 
modernizace internetového připojení, 
obnova serverů a mnohde si pořídili také 
interaktivní techniku pro výuku, zahradní 
prvky či klimatizaci. 

Přestavby i navyšování kapacit
Z velkých plánovaných projektů jsou v tuto 
chvíli hotové dva – výměna střechy a půdní 
vestavba na budově ZŠ Gagarinova v Drož-
díně a rozšíření kapacity mateřské školy 
Husitská. Do konce roku pak bude hotová 
kompletní rekonstrukce střech na celém 
areálu základní školy Demlova, která pro-
bíhala ve třech etapách. „Školská zařízení 
jsou naší velkou prioritou, proto ještě letos 
zahajujeme celou řadu větších plánovaných 
projektů. Například rozšíříme kapacity ve 
školkách Čajkovského a Baarova, u druhé 
jmenované chystáme investice i do energe-

tických opatření,“ uvedl investiční náměstek 
primátora Miloslav Tichý. Zhruba 60 milionů 
korun si pak vyžádá kompletní přebudování 
nevyužívaného objektu na školní družinu 
pro Základní školu Dvorského na Svatém 
Kopečku, která by měla být hotova v ná-
sledujícím roce. „Je to sice velká investice, 
ale jednak ji z drtivé většiny pokryje dotace 
a jednak úprava přinese velké energetické 
úspory,“ dodal náměstek Tichý.

Zbrusu nových odborných učeben se 
v příštím roce dočkají žáci základních škol 
Spojenců a Stupkova. Na ZŠ Komenium 
plánuje město nový výtah a děti ze školy 
a školky Demlova se mohou již brzy těšit 
na opravené hřiště. Na rok 2025 jsou 

Vzdělání je tou nejlepší investicí, která se v bu-
doucnu mnohonásobně vrátí. A nejde přitom 

jen o nabídku kvalitních základních škol, včetně 
těch s alternativními přístupy, ale také o zajištění 
dostatečných kapacit předškolních zařízení, aby 
se rodiče, kteří chtějí, mohli vrátit do zaměstnání. 
Zároveň město myslí i na podporu mimoškolních 

aktivit dětí, ale i na takové zdánlivé drobnosti, 
jako je kvalitní strava ve školních jídelnách.

 Olomouc 
 vzdělaná 

Velká rekonstrukce ZŠ Demlova bude  
brzy hotová.
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Knihovnu v Trnkově ulici 
začínáme stavět letos
Bez přístupu ke kvalitním zdrojům není 
vzdělání možné. Město proto začalo bu-
dovat další pobočku knihovny, která bude 
hotová v příštím roce. V Trnkově ulici 
na Nových Sadech tak místo původní 
kotelny vznikne kromě půjčovny knih také 
komunitní centrum, místo pro besedy, 
ale i prosté setkávání. Úpravami projde 
i okolí, které bude vybízet k příjemnému 
posezení. Obyvatelé jednoho z nejlidna-
tějších olomouckých sídlišť tím dostanou 
možnost trávit svůj volný čas v krásném 
prostředí. Projekt vznikne podle nejlé-
pe hodnoceného návrhu, který vzešel 
z architektonické soutěže z roku 2020. 
Náklady na přestavbu, které se ujal 
pražský ateliér kcarch, jsou vyčísleny na 
zhruba 54 milionů korun, z toho více než 
42 milionů by měla pokrýt dotace z EU.

naplánovány i úpravy budovy školy a školky 
Petřkova, které by měly přinést energe-
tické úspory. Ve fázi projektových příprav 
je rekonstrukce bazénu na základní škole 
Nedvědova, rekonstrukce a modernizace 
odborných učeben v ZŠ Komenium a roz-
šíření kapacit mateřské školy Hermannova. 

Budou se také připravovat projekty na 
realizaci energetických opatření na MŠ 
Nedvězí a MŠ Radova.

Zdravé obědy ve školních jídelnách
Město také každoročně investuje miliony do 
provozu školních jídelen. Ty získaly v uplynu-
lých letech nové vybavení či automobily pro 

rozvoz stravy. V programovém prohlášení se 
město zavázalo, že se přiblíží standardům 
projektu Zdravá školní jídelna. „Ten dbá na to, 
aby byla ve školách podávaná chutná, pestrá, 
nutričně vyvážená strava vařená z čerstvých, 
nejlépe regionálních surovin. Zároveň finanč-
ně podporujeme i poskytování dietní stravy 
s omezením lepku a mléčné bílkoviny, a to 
formou odměn kuchařkám a krytím výdajů 

na nutriční poradkyni,“ popsal náměstek 
primátora Viktor Tichák. S ohledem na dětské 
strávníky také školy omezují solení, používání 
polotovarů a dochucovadel. 

Město se zaměřuje i na 
učitele a ředitele 
Nezanedbatelnou součástí zlepšování kvality 
vzdělání je také dostatečná erudice pedago-
gů a vedoucích pracovníků ve školských zaří-
zeních zřizovaných městem. Ti se pravidelně 
účastní vzdělávacích kurzů, metodických 
seminářů, konferencí a pracovních setkání, 
kde si vzájemně vyměňují zkušenosti. „Také 
jsme upravili kritéria pro odměňování ředitelů 
škol. Na tato místa se navíc vždy po šesti 
letech konají transparentní konkurzy. Pod-
porujeme také spolupráci škol s Univerzitou 
Palackého, Pevností poznání Olomouc, Cen-
trem ekologických aktivit Sluňákov a dalšími 
institucemi,“ vyjmenoval náměstek primátora 
pro oblast školství Viktor Tichák. 

Hlavně pro rodiče jsou ale důležité 
i takové věci, jako je nabídka alternativních 
forem vzdělávání nebo příspěvek na školní 
pomůcky. „Alternativní vzdělávání uplatňují 
v Olomouci zejména školy jiných zřizovatelů, 
které zapojujeme do místního akčního plánu, 
nicméně u škol zřizovaných městem se sna-
žíme nabízet formy vzdělávání dle poptávky 
rodičů, například připravujeme otevření 
základní školy s programem Začít spolu,“ 
dodal náměstek Tichák. Zachováno bylo také 
tzv. pastelkovné pro všechny prvňáčky bez 
rozdílu, přičemž tento příspěvek se od roku 
2022 zvýšil o více než 200 tisíc na letošních 
520 tisíc korun. 

Mimoškolní aktivity
Každý rok také město ze svého rozpočtu 
podporuje dotacemi řadu mimoškolních 
aktivit pro děti i mládež. Jednou z nich je na-
příklad finanční podpora využití školních hřišť 
pro veřejnost. „To samozřejmě není zadarmo. 
Na zajištění materiálových výdajů, služeb, 
mzdových nákladů a pořízení vybavení město 
v roce 2022 přispělo necelými čtyřmi miliony 
korun ze svého rozpočtu. Pro letošní rok 
je na tyto účely alokována částka zhruba 
5,3 milionu,“ vypočítal náměstek Tichák. 

Nedílnou součástí výchovy je i ta do-
pravní. Tomu, jak se bezpečně pohybovat po 
městě, učí děti na dopravním hřišti městské 

Centrum Semafor. To každoročně uspořádá 
desítky dopravně-výchovných akcí, které 
navštíví tisíce účastníků, a to nejen těch nej-
menších. Návštěvnost centra v době provozu 
pro veřejnost v loňském roce opět přesáhla 
20 tisíc lidí. Město také pravidelně obnovuje 
zdejší „vozový park“, takže loni pořídilo sedm 
šlapacích kár, 19 kol a tři nové koloběžky. •

Dopravní hřiště v Centru Semafor.
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Frekventované silnice i drobné cesty, 
chodníky, mosty, lávky, přechody, inženýr-
ské sítě i úpravy veřejných prostranství. To 
vše mají na starosti odbor investic a odbor 
dopravy, který každoročně vytipuje řadu 
projektů, které bude v daném roce realizo-
vat. Kromě větších či menších plánovaných 
akcí se během roku objeví potřeba opravit 
něco okamžitě. „Hlavní věc je naplánovat 
opravy tak, aby na sebe ideálně navazovaly 
a aby omezovaly dopravu ve městě pokud 
možno co nejméně. Pochopitelně ne vždy 
se to podaří už jen proto, že nejsme sami, 
kdo ve městě tyto akce provádí. Přesto 
se vždy snažíme komunikovat s ostatními 
subjekty, abychom předešli komplikacím 
pro Olomoučany i návštěvníky,“ vysvětlila 
náměstkyně primátora pro oblast dopravy 
Miroslava Ferancová. 

Největší dopravní investice 
na území města
Jednou z největších městských investic 
v dopravě, která se zároveň nejcitelněji 
dotkla nejen řidičů, ale i všech ostatních, 
byla přestavba frekventované křižovat-
ky ulic Velkomoravská a Schweitzerova. 
Během letních prázdnin zde byl omezen 
provoz, a to kvůli stavebním pracím, které 
zahrnovaly rekonstrukci a lepší koordinaci 
semaforů, rozšíření dvou středních dělicích 
ostrůvků, úpravy jízdních i odbočovacích 
pruhů, předláždění části chodníků a vý-
měnu povrchu vozovky. Rekonstrukcí 
prošlo i veřejné osvětlení a upravily se také 
naváděcí prvky pro nevidomé. „Křižovatka 
teď pracuje v dynamickém režimu a lépe 
spolupracuje s ostatními světelnými signa-
lizačními zařízeními na tahu od Foerstrovy 

ulice po Švýcarské nábřeží. Díky detekci 
vozidel, která dosud v křižovatce u Zeni-
tu chyběla, se také zvýšila propustnost 
křižovatky, a to nejen pro automobily, ale 
i pro chodce a cyklisty,“ přiblížil investiční 
náměstek primátora Miloslav Tichý. 

Souběžně probíhaly od začátku června 
také práce ve Schweitzerově ulici až po 
Zikovu, kde vozovka dostala nový asfal-
tobetonový kryt, vyměnily se uliční vpusti, 
silniční obruby a doplnila přídlažba. Opravy 
se dočkaly také dvě autobusové zastávky 
Povel, škola.

Další opravy komunikací I. třídy v Olo-
mouci, například nové povrchy v ulicích Vel-
komoravská a Chválkovická, realizuje ve své 
režii státní podnik Ředitelství silnic a dálnic, 
který spadá pod Ministerstvo dopravy.

V roce 2025 by měly začít stavební 
práce na křižovatkách ulic Polská a Roo-
seveltova a koordinovaném tahu v ulicích 
Náměstí Hrdinů a Havlíčkova. V následují-
cím roce se dočkají nové světelné křižovatky 
ulice Dobrovského a Dlouhá a také je v plá-
nu koordinovaný tah na Třídě Kosmonautů.

Kromě práce na vlastních projektech 
ale město také pomáhá řešit akce, kde není 
přímo investorem, kde však může pomoci 
s vyjednáváním ostatních zúčastněných 
subjektů. „Snažíme se například zajistit 
aktivní pomoc pro odblokování současné 
situace a pro získání stavebního povolení 
stavby východní tangenty. Nabídli jsme 
také pomoc zástupcům Olomouckého 
kraje při dořešení majetkoprávních vztahů 
potřebných pro realizaci části severního 

Ať už se po městě pohybujete pěšky, na kole, 
autem, nebo tramvají, usilujeme o to, aby vaše 
cesty byly bezpečné, pohodlné a příjemné. Aby 

tomu tak bylo, je třeba pochopitelně čas od 
času některé trasy uzavřít, aby se mohly opravit. 
V programovém prohlášení se radní zavázali jak 
k velkým, tak drobnějším investičním akcím. Po-
dívejte se, co už je hotovo a co nás čeká v nej-

bližších měsících a letech.

 Olomouc  
 v pohybu 
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spoje v úseku okružní křižovatky u Globu-
su – Křelovská,“ uvedl náměstek primátora 
Tomáš Pejpek.

Komunikace, chodníky, mosty, lávky
Na jaře letošního roku byla po zhruba devíti 
měsících dokončena I. etapa stavebních 
úprav vnitrobloku v Albertově ulici, po 
kterých volali místní občané dlouhodobě. 
Kromě úprav stávajících komunikací a chod-
níků tady město vybudovalo nová parkovací 
místa, protože předtím se zde parkovalo 
nelegálně. Přibyly i polopodzemní kontej-
nery a nové veřejné osvětlení. Další etapy 
rekonstrukce budou následovat. Úpravami 
prošla i veřejná prostranství ve Foerstrově 
a Dobnerově ulici a také Na Vozovce u pro-
pojení ulic Kmochova a Foerstrova. 

Zcela nové konstrukce se dočkal na 
konci května letošního roku most přes 
Mlýnský potok, kterému se říká „U Hájov-
ny“, v Arbesově ulici pak město vybudovalo 
nový chodník a v zoo na Svatém Kopečku 
inženýrské sítě. „Letos jsme dokončili také 
rekonstrukci komunikace a inženýrských 
sítí v Dělnické ulici a rekonstrukci Raisovy 
ulice v Nemilanech. Ještě doděláváme 
opravu komunikace a kanalizace v Šantově 
ulici, což je projekt v rámci modrozelené 
infrastruktury. Hotovou již máme také 
opravu vodovodu na třídě 17. listopadu 
a most u Globusu na Pražské,“ vyjmenoval 
náměstek Tichý.

Nové tramvaje, tratě i depa
Pohodlnější cestování čeká i na ty, kteří využí-
vají městskou hromadnou dopravu. Dopravní 
podnik města Olomouce se letos pustil do 
největší investiční akce v podobě moderniza-
ce tramvajové tratě v Brněnské ulici. Město 
využívá výluky MHD v této lokalitě a komplet-
ně opravuje podchod pro pěší na zastávce 
Pionýrská. Kromě toho se modernizují 
také světelné křižovatky v ulicích Brněnská 
a Hraniční. Na křižovatce s I. P. Pavlova pod 
vodojemem vznikne nová světelná křižovatka, 
opraví se chodníky, povrchy komunikace 
a přibude cyklostezka. Připravena je také stu-
die na rekonstrukci tramvajové trati v ulicích 
Palackého – Litovelská – třída Míru. „Kromě 

toho město pokračuje v projektové přípravě 
III. etapy tramvajové tratě Nové Sady – Povel. 
Máme vydáno územní rozhodnutí a v součas-
né době probíhají výkupy pozemků,“ upřesnil 
náměstek Tichý.

Řešit je přitom třeba nejen koleje, 
ale také místa, kam odstavit vozy. Pro ty 
tramvajové postavilo město už v roce 2023 
halu v Jeremenkově ulici, další projekt na 
depo pro autobusy a tramvaje v tuto chvíli 
připravuje. Vozový park se totiž průběž-
ně obnovuje a rozšiřuje, a to především 
o ekologické, klimatizované a bezbariérové 
vozy. V roce 2025 tak bude mít dopravní 
podnik k dispozici devět nových tram-
vají a brzy plánuje také nákup celé flotily 
elektrobusů. Každoročně se optimalizuje síť 
MHD. V posledních měsících se tak řešilo 
například přetrasování linky 26 přes ulici 
Okružní, efektivita provozování tramvajové 
tratě do Hodolan, ověření začátku a konce 
provozu na jednotlivých linkách v pracovní 
dny a o víkendech nebo posouzení provozu 
nočních linek. 

Nové cyklotrasy ve městě i okolí
Samostatnou kapitolou, kde se město 
potýká s mnoha problémy, je budování 
nových cyklostezek či cyklotras. „Největším 
problémem v této oblasti je jednání s ma-
jiteli pozemků o možném výkupu. Samo-
zřejmě vnímáme požadavky občanů, aby se 
síť cyklotras rozšířila a aby na sebe logicky 
navazovaly, ale mnohdy veškeré plány zhatí 
třeba jen jediný majitel malého pozemku,“ 
podotkl náměstek 
Tichý. Přesto se 
v roce 2023 podařilo 
vybudovat bezmála 
tři kilometry cyklis-
tických komunikací 
a do konce roku 2024 
přibude dalších 1,5 
kilometru. Další velká 
akce, konkrétně první 
etapa cyklostezky Ne-
ředín-Topolany, je již 
projekčně připravena 
a čeká se na poslední 
převody potřebných 
pozemků. Stavět se 
bude v příštím roce. 
Projektové přípravy 
probíhají také na 
cyklostezkách v Cho-
moutově (vazba na 
Březce) a na trase Sa-
motišky-Droždín-Bys-
trovany. Cyklostezka 
do Chomoutova by 
se mohla začít stavět 
rovněž příští rok. 

Parkování se zjednodušuje
Od začátku volebního období se rada 
města snaží vytvořit koncepci parkovací 
politiky, která by komplexně řešila problém 
nedostatku parkovacích míst pro rezi-
denty. Od září 2023 se upravil systém 
vydávání dlouhodobých parkovacích 
oprávnění tak, že jsou nyní evidovány pou-
ze elektronicky a zájemci si je mohou nově 
vyřídit prostřednictvím webshopu bez 
nutnosti návštěvy úřadu. V lednu začalo 
ulice města brázdit speciálně vybavené 
auto, které dokáže díky kamerovému setu 
automaticky kontrolovat zaplacení par-
kovného. Kromě toho Olomouc postup-
ně vyměnila parkovací automaty, takže 
všechny již umí přijímat i bezhotovostní 
platby. Nový navigační a parkovací systém 
byl vybudován na Svatém Kopečku. 
Monitoruje obsazenost na celkem třech 
závorových parkovištích a dvou zálivech 
podél komunikace a tyto informace jsou 
přenášeny na informační tabule a do 
mobilní aplikace. 

V naplňování koncepce parkovací 
politiky chce radnice pokračovat i nadále. 
„Probíhají přípravné práce na rozšíře-
ní o zónu C, zejména optimalizace IT 
systémů tak, aby byly schopny rozšíření 
zvládnout. Kromě toho se při jednáních 
s investory město vždy snaží, aby všechna 
parkovací stání umístěná na veřejném 
prostranství byla následně převedena do 
vlastnictví města,“ dodala náměstkyně 
Miroslava Ferancová. •

CO SE JEŠTĚ CHYSTÁ V LETECH 2025–2026

Mrštíkovo náměstí – přechod pro chodce

Florykova/Vahalíkova – rekonstrukce kanalizace a komunikace

Pavelkova – most

Chválkovice - přechod pro chodce přes I/46

Pražská - přechod pro pěší

Pasecký most

Mošnerova – rekonstrukce komunikace 

Lošov – revitalizace průtahu (pouze část města)

Sladkovského – most 

Tovární – tramvajový most  

Kanadská – rekonstrukce komunikace

Havlíčkova, Krapkova – přechod pro pěší

Dolní Hejčínská – rekonstrukce komunikace

Selské náměstí – úprava prostoru kolem kostela

Dolní Novosadská – cyklopruhy a bezbarierová trasa + přechod 

Blanická – most přes řeku Bystřici

Pasteurova ulice – rekonstrukce stoky, přechod pro chodce

Boženy Němcové – rekonstrukce vodovodu a kanalizace

Hanáckého pluku – rekonstrukce kanalizace

Na Trati – rekonstrukce vodovodu a kanalizace
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 Olomouc 
 bezpečná 

Bezpečnost je jednou z předností, kterou 
v souvislosti s Olomoucí jmenují obyvatelé 

města mezi prvními. Aby to platilo i nadále, je 
třeba se zaměřit na řadu oblastí – od krimina-
lity přes dopravu až po přírodní živly. Na to, jak 
udělat z Olomouce bezpečné místo pro život, 

se soustředí i několik bodů programového pro-
hlášení rady města. 

V každé oblasti, bezpečnost nevyjímaje, 
platí, že než řešit složitě a nákladně vzniklé 
problémy, je ve všech ohledech mnohem 
výhodnější snažit se jim předcházet. To má 
alespoň částečně řešit nová Koncepce 
prevence kriminality pro město Olomouc, 
kterou schválili zastupitelé na období 
2023–2027. „Podstatou je poskytování 
dotací z rozpočtu města organizacím, které 
se zaměřují na preventivní programy pro 
školy i veřejnost v nejrůznějších oblastech, 
od kyberprostoru až po rizikové chování 
dětí a mládeže,“ vysvětlila náměstkyně 
primátora Kateřina Dobrozemská.

Prevence je vždy levnější
V roce 2023 bylo takto podpořeno 
15 projektů v souhrnné výši 2,4 milionu 
korun. Letos je tato částka ještě o zhruba 
300 tisíc vyšší. Na rizika spojená s kyber-
prostorem se zaměřuje poradna Prvok 
a projekt E-bezpečí. Spolek SeniorOn školí 
seniory v bezpečném užívání moderních 
technologií. Dotace z rozpočtu města 
dostávají také organizace Podané ruce 
a P-centrum, které se svými programy 
zaměřují na prevence a léčby zaměřené 
na nejvíce rizikové skupiny osob – drogo-
vě závislé, gamblery a pachatele trestné 

činnosti. „V oblasti prevence rizikového 
chování žáků jsme do akčního plánu 
zařadili např. aktivity Sdružení D - Drama-
terapeutické skupiny zaměřené na pomoc 
konkrétním vytipovaným žákům, která 
vytváří programy pro třídní kolektivy i peda-
gogy. Vyplnění volného času potenciálně 
problémové mládeže nabízejí nízkopraho-
vá zařízení pro děti a mládež. S úhradou 
volnočasových aktivit pro děti z nízkopří-
jmových rodin pomáhá také Fond pomoci 
olomouckým dětem,“ vyjmenoval náměstek 
primátora pro školství Viktor Tichák. Město 
také průběžně investuje do bezpečnost-
ních a kamerových systémů ve školských 
zařízeních, u nichž je zřizovatelem. Napo-
sledy se jich dočkala ZŠ Komenium, ZŠ 
Stupkova a MŠ Wolkerova.

Na webu prorodinu.olomouc.eu jsou 
nově informace k péči o duševní zdraví 
a rozcestník pomoci. 

Bezpečně (nejen) do školy 
Každý rok přibude ve městě několik nových 
přechodů pro chodce nebo se alespoň 
upraví ty stávající tak, aby byly bezpečnější. 
Tomu pomáhají i samy děti, jejich rodiče 
a učitelé v rámci projektu Bezpečná cesta 
do školy, kdy do mapy zakreslují úseky, kte-
ré nepovažují za bezpečné. Jenom loni se 
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ho zúčastnilo přes tisíc žáků z 15 základních 
škol, přičemž celkem bylo identifikováno 
přes 500 podnětů. „Tyto problémy pak roz-
dělujeme do kategorií, například přechody 
pro chodce, bezohlední řidiči, chybějící 
chodníky, nepřehledný úsek či obtěžující 
spoluobčané a podobně. Pak s nimi pracu-
jeme podle toho, jak složité je jejich řešení,“ 
popsal systém náměstek primátora Tomáš 
Pejpek. Ze zmíněného počtu loňských pod-
nětů tak už bylo 188 vyřešeno, za určitých 
podmínek bude moci být vyřešeno dalších 
119, neřešitelných jich bylo označeno jen 
14. Zbývajících 219 podnětů bylo předáno 
jiným subjektům, kterých se týkaly.

Kamery jako prevence kriminality
Kde nepomůže prevence, nastupuje kontro-
la a represe. Přítomnost strážníků v ulicích 
je sice prakticky nepřetržitá, ale ani oni 
nemohou být všude. „Městská policie proto 
průběžně obnovuje a rozšiřuje svůj kamero-
vý systém. V roce 2022 v rámci rekonstruk-
ce operačního střediska instalovala novou 
videostěnu pro městský kamerový dohlížecí 
systém. Loni se rozšířila některá monito-
rovací místa o pohledové kamery, letos ve 
městě přibyly dvě nové stacionární kamery,“ 
vyjmenoval primátor Miroslav Žbánek. Dal-
ších 25 nových snímacích přístrojů odrazuje 
vandaly a sprejery na náplavce, a to po celé 
její délce od mostu v Komenského ulici až 
po vysokoškolské koleje.

Na dopravu se strážníci zaměřu-
jí pochopitelně nejen v okolí školských 
zařízení. Jejich pozornost je zaměřena i na 
bezpečnost v pěších zónách, ale také na 
kontrolování jízdy na červenou na světelných 
křižovatkách a měření rychlosti. Právě pro 

tyto účely město pořídilo několik stacio-
nárních radarů. „První dva byly instalovány 
na konci loňského roku v ulicích Dalimilova 
a Švabinského, kde porušování pravidel 
trápilo občany dlouhodobě. Situace se zde 
po instalování radaru jednoznačně zlepšila, 
což bylo naším cílem. Nejde jen o vybírání 
pokut, jak si mnozí řidiči myslí,“ komentoval 
primátor Miroslav Žbánek. Podobný efekt 
měla přítomnost radarů také v Přerovské 
a Okružní ulici. 

Vybavení pro hasiče
Nové automobily, vybavení i zbrojnice. To 
vše slíbilo město poskytnout dobrovol-
ným hasičům na území města. „Tento slib 

průběžně plníme, protože práce dobro-
volných hasičů si nesmírně vážíme a jsme 
si vědomi toho, jakou práci, a to nejen při 
přírodních pohromách, odvádějí,“ ujistil 
primátor Olomouce. V letech 2022 a 2023 
pro ně z rozpočtu odboru ochrany bylo 
vyčleněno sedm milionů korun na pořízení 
a obnovu vybavení a celkové zajištění jejich 
akceschopnosti, dalšího půl milionu pak 
přidal Olomoucký kraj. Letos dostanou 
novou cisternovou automobilovou stříkačku 
černovírští hasiči, hasiči z Chválkovic pak 
speciální automobil. Už v příštím roce by se 
měla začít rekonstruovat hasičská zbroj-
nice v Radíkově a také projektovat nová 
hasičárna v Holici. •

Foto: Petr Nejezchleba

Nezanedbatelnou součástí zajiště-
ní bezpečí je i ochrana města před 
přírodními živly. Konkrétně s velkou 
vodou mají Olomoučané bohužel 
bohaté zkušenosti. Radnice proto 
ve spolupráci s Povodím Moravy 
pokračuje v budování protipovodňo-
vých opatření. Letos v únoru zahájili 
IV. A etapu, která by měla být hotová 
do konce roku. Paralelně s tím probíhá 

schvalovací proces na IV. B etapu, při 
níž bude doplněn hrázový systém na 
levém břehu v návaznosti na železniční 
trať na Přerov. 

Zároveň probíhá krajinářská soutěž 
na třetí etapu – poslední část proti-
povodňových opatření řeky Moravy. 
Bezprostředně má ochránit Letnou, 
Lazce, část Hejčína, Černovír a okolí 
Klášterního Hradiska.

  PROTIPOVODŇOVÁ OPATŘENÍ  

Hotové akce
• ul. Dlouhá – stávající přechod nahrazen novým, vyvýšeným přechodem 
• ul. Okružní – stávající přechod upravený včetně nového nasvětlení
• křižovatka Čajkovského–Pionýrská – zvýšená křižovatka s místy pro přecházení. 

Bude hotovo v říjnu
• ul. Norská – místo pro přecházení na zvýšeném příčném prahu.

Akce připravované na rok 2025
• ul. Chválkovická: sdružený přechod pro chodce a cyklisty u ulice Gorkého 
• přechod u pevnůstky naproti Kubatovy ulice 
• přechody v ulicích Havlíčkova a Krapkova
• přechod na křižovatce ulic Pražská a Erenburgova
• přechod na ulici Dolní Novosadská u ČOV
• přechod na ulici Pasteurova
• přechod na ulici Chválkovická u cyklostezky a dostavba chodníku do Týnečka
• přechod na Mrštíkově náměstí.

  NOVÉ PŘECHODY PRO CHODCE  
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 Olomouc 
 prosperující a krásná 

Kam by se Olomouc měla rozšiřovat? Jak by 
měla růst? Jakým způsobem by se měla roz-
víjet? To jsou otázky, které si kladou odborníci 
dlouhodobě, a ne vždy je na ně snadné najít 

odpověď. Urbanistické koncepce a plány čas-
to narážejí na překážky, z nichž některé není 
snadné překonat. Přesto – každým rokem se 
Olomouc krůček po krůčku rozvíjí do podoby 

moderního města přívětivého pro život. 

Aby byl rozvoj krajského města promyš-
lený a komplexní, vznikl začátkem června 
samostatný odbor s názvem kancelář 
architekta města, který nejen vytváří a za-
jišťuje architektonické plány a koncepce, 
ale dbá také na to, aby v nich byla harmo-
nicky propojena historie, kultura a moderní 
infrastruktura. Jedním z jeho úkolů je 
i revidování územního plánu a pořízování 
nových územních studií. 

Do plánů může mluvit i veřejnost 
O rozvoj a zlepšení urbanistických kon-
cepcí Olomouc usiluje dlouhodobě. „Vždy 
v nich zohledňujeme to, co je na městě mi-

mořádné, tedy historické jádro, zelené klíny 
či okruhy parků v centru města, a také se 
snažíme aktivizovat příměstskou krajinu, 
například Neředínský horizont, rekreační 
lesy, a zvyšovat její ekologickou stabilitu 
novými plochami krajinné zeleně. Důraz 
klademe i na rekreační zóny kolem řek, 
zejména zapojení Mlýnského potoka a řeky 
Moravy,“ upřesnil náměstek primátora To-
máš Pejpek. Mimořádně těžkým úkolem je 
také práce na významných dopravních pro-
jektech, jako jsou severní spoj, východní 
tangenta či zklidňování průtahů a hlavních 
městských tříd. Při úpravách veřejných 
prostranství dbají architekti na to, aby byl 

prostor uživatelsky přívětivý, a to jak pro 
chodce, tak pro cyklisty i řidiče. „Tyto úkoly 
průběžně plníme, momentálně je nejdál 
projekt úprav veřejných prostranství ulic 
Palackého, Litovelská a třída Míru kde už 
byla pořízena studie. Další se připravuje 
v souvislosti s úpravami náměstí Repub-
liky a podporou myšlenky muzejní čtvrti či 
přeložení tramvajového depa,“ vyjmenoval 
náměstek Pejpek. 

Ve fázi jednání s developery jsou snahy 
o zlepšení bydlení a infrastruktury v lokalitách 
Pražská, Povel-Slavonín a Velkomoravská. 
„Významným úkolem kanceláře architekta je 
ale také lepší informování občanů o stavební 
činnosti a urbanismu. Řada projektů je proto 
s veřejností přímo projednávána. Veřejně 
se v poslední době projednala například 
budoucí podoba zmíněných ulic Palackého, 
Litovelská a třída Míru, nebo investiční záměr 
úprav ulice Horní Úlehla v Droždíně,“ podotkl 
Pejpek. Veřejnost se mohla zapojit také do 
urbanisticko-krajinářské soutěže o podobu  
III. etapy protipovodňových opatření. 
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Ochrana a kultivace historických částí
Výkladní skříní každého města a tím, co 
láká hlavně turisty, je jeho historické jádro, 

kterému je třeba věnovat mimořádnou péči. 
Kromě podpory renovací památek a staro-
bylých budov jiných vlastníků 
město pokračuje v postupné obnově 
budovy historické radnice, ale řeší se 
i takové věci, jako je dopravní zklidnění, aby 
umožnilo místním i turistům v centru trávit 
čas příjemně. V nejbližší době se hodlá 
stejně zaměřit také na úpravu přednádraž-
ního prostoru, kde už probíhají přípravy na 
obnovu fontány a zeleně.

Kultivovat veřejná prostranství přitom 
neznamená nutně investovat miliony. Někdy 
stačí jen drobnosti, které zase tolik peněz 
nestojí, které ale mají významný vliv na to, 
jak vnímáte procházku městem. Proto už 
od roku 2021 mají majitelé provozoven 
a restauračních zahrádek možnost čerpat 
peníze z dotačního programu, který je 
určen právě na kultivaci historického jádra. 
„V letošním roce jsme částku navýšili, takže 
na označení provozovny mohou využít až 
30 tisíc korun, pro úpravu předzahrádek 
až 100 tisíc. Smyslem tohoto dotačního 
programu je kultivace veřejného prostoru 
a pokles vizuálního smogu v městské pa-
mátkové rezervaci,“ uzavřel Pejpek. 

Estetizace veřejných prostranství
Další zdánlivé drobnosti, které pomáhají 
zpříjemnit a zkrášlit město, řeší sami jeho 
obyvatelé prostřednictvím komisí městských 
částí. Ty mají každoročně k dispozici stati-
síce korun z programu Estetizace veřejných 
prostranství. „Slíbili jsme v programovém 
prohlášení, že zachováme objem financí mi-
nimálně ve stejném objemu jako dosud, což 
se daří. Každá městská část tak má ročně 
k dispozici 450 tisíc korun, které může po-
užít na drobné investice a opravy a zkrášlit 
tak veřejný prostor i mimo centrum,“ vysvětlil 
náměstek primátora Viktor Tichák. Do rozho-
dování, zda se za tyto peníze natřou lavičky, 

opraví chodníky, nebo vysadí nová zeleň, se 
mohou zapojit občané tak, že se zúčastní 
jednání své komise nebo jí dají podnět, co 
by se konkrétně mělo v jejich okolí změnit. 

Stejně tak radnice každý rok renovuje 
některé drobné sakrální stavby a kulturní 
památky za využití dotací Ministerstva pro 
místní rozvoj. •

Tomáš Pejpek
náměstek primátora
(ProOlomouc a Piráti)

Jedním z bolavých míst v bezpro-
střední blízkosti historického jádra je 
lokalita tržnice a bývalého autobuso-
vého nádraží, která tvoří pomyslnou 
vstupní bránu do historického centra. 
„Tímto prostorem se zabýváme 
dlouhodobě a momentálně už se 
snad konečně blížíme ke konkrétnímu 
řešení. To by mělo vzejít z urbanistic-
ko-architektonické soutěže, jíž bude 
předcházet průzkum, který osloví 
místní instituce, odbornou veřejnost 
i obyvatele města,“ ujistil náměs-
tek Pejpek. Průzkum se zaměří na 
požadavky na nové funkce, budovy, 
veřejná prostranství a infrastrukturu. 
Soutěž by měla proběhnout během 
příštího roku. „První krok k revitalizaci 
bude ale učiněn už v roce 2026, kdy 
zahájíme práce na dočasné kultivaci 
zanedbané plochy tak, aby ji Olo-
moučané mohli využívat daleko víc 
než teď. Kromě nové předlažby a ze-
leně vznikne i víceúčelová plocha pro 
gastrostánky a drobný prodej, upra-
veno bude i parkoviště. Plocha pro 
pořádání trhů zůstane zachována. 
Slepá část Kateřinské ulice umožní 
instalaci prvků pro skateboardisty,“ 
vyjmenoval Pejpek. Náklady na tyto 
úpravy jsou odhadnuty na 30 milionů 
korun a koncepce počítá s pro-
nájmem ploch a případnou účastí 
soukromého investora. Úprava se 
připravuje na asi patnáctileté období 
do doby zahájení stavebních prací 
na celkové přestavbě ploch tržnice 
a starého autobusového nádraží.

   JAK BUDE VYPADAT TRŽNICE?  

• Po dlouhých desetiletích získala 
Olomouc samostatné pracoviště 
městského architekta, tzv. KAM. Úkol 
má ještě druhou část – posílit odbor-
ně existující tým, posílit roli městského 
plánování a zkvalitnit je. Akcelerujeme 
rozvoj GIS (geografické informační 
systémy) napříč magistrátem. 

• Nelehká situace je u východní tangen-
ty; ŘSD připravuje projekt pro územní 
rozhodnutí, avšak trvá spor o ochranu 
a zajištění spodní vody v oblasti Hodo-
lan, který hrozí projekt zablokovat. Na-
pojení Řepčína od rondelu u Globusu 
– kraj pokračuje s výkupy pozemků, ne 
všechny jsou dosud dořešeny. 

• Příprava obnovy tramvajových 
tratí – studie celkové rekonstruk-
ce Palackého a Litovelské kultivuje 
dopravně-architektonické řešení 
a doplňuje stromořadí, polemiku vzbu-
dil opodstatněný návrh přesměrovat 
automobilovou dopravu z Palackého 
do Hynaisovy. Před námi jsou studie 
obnovy tramvajové trati v Hodolanech 
a koncepce nového depa v Neředíně.

• Překvapením pro mě byla parkovací 
politika. Připravené systémy neu-
možňovaly rozšířit parkovací oblasti 
o takzvané zóny C a D, rizikem byly 
funkční nedostatky. Probíhá revize 
architektury celého systému, úpravy 
systémů potrvají příští rok. 

• Rozhýbali jsme tržnici - od loňského 
architektonického workshopu směřuje-
me k obnově ploch u tržnice a zároveň 
chystáme architektonickou soutěž na 
celou lokalitu.

• Pokračují práce na změně X/2 územ-
ního plánu.

• Investoři připravují rozsáhlé bytové 
výstavby, ladíme s nimi parametry 
projektů a infrastrukturu. Investor Šan-
tovky 2 navrhuje revitalizaci Mlýnského 
potoka. Probíhají tržní konzultace k ho-
kejové aréně. Městu chybí pozemky, 
jen u sportu např. pro míčové haly, 
skatepark, tréninkový fotbalový areál.

• Dokončili jsme projekty biocenter 
v okolí města, podnikáme první malé 
krůčky k realizaci lesoparku na neře-
dínském horizontu, historickým parkům 
jsme zajistili špičkového odborníka, 
zahradního architekta V. Babku.

Bilance stručně

V historickém jádru města  
zklidňuje radnice dopravu.
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 Olomouc 
 zdravá a aktivní 

Je jen na vás, jak moc se budete hýbat, jak 
moc budete aktivní a jak moc budete žít zdra-

vě. Pokud se už ale odhodláte, měli byste 
k tomu mít co nejlepší podmínky v místě, kde 
žijete. Olomouc proto už několik let systema-
ticky pracuje na co největší podpoře aktivního 

životního stylu ve všech oblastech. 

Jednotlivé projekty se zaměřují na investice 
do sportovních a rekreačních zařízení, obno-
vu veřejných prostranství a podporu zapojení 
všech věkových skupin do sportovních aktivit.

Podpora sportu a pohybu
Město Olomouc usiluje o podporu spor-
tovních aktivit svých obyvatel dlouhodobě. 
Za tímto účelem vznikla Koncepce podpory 
sportu a pohybu s důrazem na zapojení 
dětí, mládeže a seniorů. „Jedním z hlavních 
nástrojů je navyšování finančních prostředků 
v rámci programových dotací pro sportovní 
kluby a organizace. Klíčovým projektem 
v této oblasti je ale také Veletrh sportovních 
klubů, který umožňuje sportovním organi-
zacím prezentovat svou činnost a získávat 

nové členy,“ přiblížila náměstkyně primátora 
Miroslava Ferancová, která má ve své gesci 
právě sportovní problematiku.

Olomouc také podporuje zapojení 
profesionálních sportovců do sportování 
dětí a mládeže. Na základních školách se 
pravidelně konají besedy s profesionálními 
sportovci z klubů jako HC Olomouc, SK 
Sigma Olomouc a DHK Zora Olomouc. 
Město rovněž organizuje letní sportovní 
kempy a příměstské tábory s účastí vrcho-
lových sportovců. 

Modernizace sportovních zařízení
Při plánech na opravy městských sportovišť 
radnice dbá na to, aby splňovala podmínky 
pro pořádání vrcholových sportovních akcí. 

To se týká jak plánované malé i multifunkč-
ní hokejové haly, tak nového bazénu, ale 
i takových „drobností“, jako je pořízení nové 
ledové rolby na zimní stadion nebo osvětlení 
na fotbalový stadion. „Konkrétně osvětlení 
Androva stadionu bylo nutné udělat, aby 
náš stadion nadále splňoval kritéria UEFA. 
Nahradili jsme stávající světla na střeše zá-
padní tribuny a nově přidali svítidla na střeše 
tribuny východní i stožárech na kratší straně 
hřiště. Nové LEDky zajišťují jasnější a úspor-
nější záři nad hřištěm,“ vysvětluje investiční 
náměstek primátora Miloslav Tichý.

 „Vedení Sigmy nás už dříve upozornilo, 
že osvětlení je zastaralé a bez výměny by 
hrozilo, že by se na stadionu v budoucnu 
nemohla hrát mezinárodní utkání včetně 
soutěží UEFA. Problém by pak mohl být také 
s udržením licence pro první ligu,“ doplnila 
náměstkyně Miroslava Ferancová. Výměna 
starých výbojkových světel za moderní LED 
zdroje světla přijde na 11,5 milionu korun, 
přičemž polovinu nákladů pokryje dotace. 
Kromě modernizace osvětlení bude na sta-
dionu nahrazena i velkoplošná LED obrazov-
ka a loni proběhla i modernizace sociálního 
zařízení pro fanoušky na východní tribuně.

Nový plavecký bazén
Další významnou investicí do sportovní 
infrastruktury je plánovaná modernizace 
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Miroslava Ferancová,
náměstkyně primátora
(ANO 2011)

plaveckého stadionu a výstavba nového 
pětadvacetimetrového bazénu v Aquapar-
ku Olomouc, který by měl sloužit výuce 
škol i klubů po dobu rekonstrukce velké 
haly olomouckého plaveckého stadionu 
a následně rozšířit nabídku vodní plochy 
pro olomouckou veřejnost i sportovní 
kluby. Obě plánované akce už přitom 
nesnesou dlouhého otálení. „Po desítkách 
let technologie dožívají, stejně tak jako již 
není vyhovující stavebně-technické řešení 
stadionu ani zázemí pro plavce, proto je 
pro nás projekt nové kryté pětadvacítky 
jakýmsi záložním řešením do budoucna, 
právě pro dobu rekonstrukce stávajícího 
plaveckého stadionu,“ uvedla náměstkyně 
Ferancová s tím, že vzhledem k rozšířenosti 
vodních sportů v Olomouci i značnému zá-
jmu veřejnosti o plavání jak dospělých tak 
i dětí, je potřeba toto téma začít řešit nejen 
z pohledu náhradní vodní plochy, ale také 
proto, že v Olomouci dlouhodobě druhá 
vodní plocha chybí. 

Nový bazén o délce 25 metrů s osmi 
plaveckými drahami je momentálně ve fázi 
projektových příprav, na kterých se podařilo 
z plánovaných zhruba 12 milionů ušetřit 
více než 4 miliony korun. Celkové náklady 
na stavbu jsou odhadovány na 250 milionů 
korun, přičemž zhruba polovinu by mohla 
pokrýt dotace z Národní sportovní agentu-
ry. Stavět by se mohlo začít v závislosti na 
tom, zda se podaří získat dotaci a stavební 
povolení, v roce 2026, hotovo by pak 
mělo být do léta roku 2027. Teprve pak by 
se stavební práce přesunuly na stávající 
plavecký stadion z roku 1965. 

Budoucnost zimního stadionu
Dlouhodobou Achillovou patou krajského 
města je zimní stadion, kterému se už řadu 
let přezdívá plecharéna. „Problém přitom 
není jen v mnohaletém neutěšeném stavu 
stávajícího stadionu, ale také v tom, že ve 
stotisícovém městě nám chybí další ledová 
plocha, která by sloužila především pro 
tréninky dětí a mládeže. Právě nejmladší 
sportovci tímto nedostatkem trpí,“ popsal 
náměstek Tichý. Ideální variantu řešení hledá 

město bezvýsledně už řadu let. V tuto chvíli 
se rýsuje možnost, která by mohla situaci 
konečně vyřešit. 

Loni v říjnu uložilo zastupitelstvo rad-
ním, aby zahájili předběžné tržní konzultace 
se zájemci o výstavbu nové multifunkční 
haly nebo rekonstrukci stávajícího zimního 
stadionu. Cílem tržních konzultací je, aby 
byly ještě více specifikovány podmínky 
projektu výstavby multifunkční haly v Olo-
mouci. Podmínkou města je, aby šlo o halu 
se dvěma ledovými plochami, kterou budou 
investoři realizovat na svoje riziko, bude 
v jejich vlastnictví a jimi provozovaná.

Pokračují také přípravné práce na malé 
hokejové hale vedle plaveckého stadionu. 
„Zahájili jsme projekční práce, hotovo by 
mělo být do půlky prosince. Cílem je získat 
stavební povolení tak, aby se hala mohla 
začít stavět v příštím roce. Malou halu 
s tréninkovou plochou potřebuje Olomouc 
v každém případě, bez ohledu na to, kde 
bude fungovat velká hala. Nová malá hala 
nahradí tu stávající, která je už dlouho ne-
využívaná a je určena k demolici,“ vysvětlu-
je náměstek Tichý.

Hřiště pro děti i dospělé
Každoročně město obnoví nebo postaví 
několik dětských hřišť, aby se měli i nej-
menší Olomoučané kde vyřádit. „Obvyk-
le vycházíme z požadavků jednotlivých 
komisí městských částí, které se na nás 
obracejí. Na základě nich se v období 
2022 až 2024 realizovala hřiště napří-
klad v lokalitách Karafiátova, Kmochova, 
U Kovárny, Lazecká-Urxova, Neumannova 
a další. Letos se chystají nové projekty, 
například hriště U Bystřičky na Bělidlech, 
v Jílové ulici a nové hřiště na Koželužské 
ulici,“ vyjmenovala náměstkyně Ferancová. 
V rámci modernizace sportovišť vzniklo 
také několik nových workoutových hřišť. 
Příkladem je výcvikový areál se zázemím 
pro hasiče a dětské hřiště, které v minulých 
letech vznikly v Olomouci-Droždíně. Letos 
je doplnilo také nové workoutové hřiště. 
Na něm najdou návštěvníci několik druhů 
posilovacích hrazd, kruhy i žebřiny. • 

Máme v Olomouci spoustu 
skvělých sportovců, díky kterým 
se naše město proslavilo nejen 
mimo náš region, ale po celém 
světě. Máme i mimořádně 
obětavé a zapálené nadšence, 
kteří se s neutuchajícím elánem 
a mnohdy zadarmo věnují dětem, 
aby trávily svůj volný čas aktivně 
a smysluplně. A máme také 
velkou část obyvatel, která bez 
ohledu na věk chce sportovat  
a žít zdravě. 

 
Všechny tyto skupiny v jejich snažení 
maximálně podporujeme, a to nejen 
finančně. Co nám zatím bohužel chybí, 
je infrastruktura pro některé konkrétní 
sporty, kterou by si krajské město veli-
kosti Olomouce zasloužilo. Konkrétně 
kvalitní zimní stadion, který nebude 
ostudou města, a také druhá vodní 
plocha pro plavecké sporty. 

Obě tyto oblasti si naše rada města 
vytyčila jako priority v oblasti sportu. 
A na obou pracujeme intenzivně už 
několik let, takže nejde jen o plané 
sliby. Pevně věřím, že do konce tohoto 
volebního období budou tyto projekty 
minimálně připraveny ke stavbě, nebo 
že už dokonce budou stavby obou 
zahájeny. Nemůžeme dopustit, aby 
se sportovní nadšenci, a to nejen ti 
vrcholoví, stěhovali z Olomouce jinam. 
Chceme Olomouc zdravou a aktivní 
a chceme, aby se Olomouc stala i ději-
štěm soutěží na nejvyšších úrovních. 

Samozřejmě nezapomínáme ani 
na malé projekty, jako jsou opravy 
nebo budování nových hřišť pro děti, 
finanční podpora sportovních aktivit 
dětí, mládeže i seniorů a pořádání 
vlastních sportovních akcí. V tom 
všem hodláme pokračovat i v násle-
dujících letech. Investice do zdravého 
a aktivního životního stylu je totiž 
investice, která se vždycky v budouc-
nu vyplatí mnohonásobně. 

Investice do 
aktivního životního 
stylu se vyplatí 
mnohonásobně

Nové workoutové hřiště v Droždíně.

Stará budova malé hokejové haly vedle 
plaveckého stadionu je určena k demolici.
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 Olomouc 
 respektující přírodu 

Město Olomouc pokračuje v intenzivní podpoře 
ekologických a přírodě blízkých projektů, které 
mají za cíl zvýšit kvalitu života obyvatel a chrá-
nit životní prostředí. V roce 2024 a následu-
jících letech se realizuje několik významných 
projektů, jejichž hlavním zaměřením je revita-
lizace parků, ochrana proti povodním a ekolo-

gické hospodaření s odpady.

Revitalizace parků
Město investuje mimo jiné do revitalizace 
a zakládání nových parků. „Momentálně 
připravujeme projektovou dokumentaci pro 
revitalizaci ASO parku – tedy prostranství 
lemované ulicemi U Stadionu a Na Střelnici, 
který doplní prstenec olomouckých historic-
kých parků,“ uvedl náměstek primátora pro 
rozvoj a strategie Tomáš Pejpek. Ve stejné 
fázi je také revitalizace parku v Dlouhé ulici, 
tedy prostoru mezi ulicí Dlouhá a Mlýnským 
potokem. „V těchto místech počítáme 
s využitím elementu vody, čímž by byl tento 
park zcela jedinečný v kontextu celého měs-
ta. Vzniknout by tady měly vedle hlavních 
pobytových a rekreačních ploch také stezky 

pro pěší a cyklisty nebo dětské a workouto-
vé hřiště,“ popisuje záměry Jana Křenková 
z odboru kancelář architekta města.

Do druhé etapy vstoupila také revitaliza-
ce hřbitova v Nové Ulici. V první etapě došlo 
na opravu cihlového oplocení hřbitovní zdi 
a brány s barokními prvky a také vybudování 
nového oplocení z pletiva a výsadbu živého 
plotu. Další úpravy by měly z prostranství 
v severní části hřbitova vytvořit místo pro 
klidovou rekreaci. 

Příměstská zeleň a rekreace
V centru pozornosti je také příměstská 
zeleň. „Zaměřujeme se nejen na rozšíření 
rekreačních funkcí příměstských lesů, ale 

také vždy na to, aby součástí všech pro-
jektů byla i opatření proti záplavám a erozi 
půdy, zejména v oblastech takzvaných 
zelených klínů a zelených prstenců po ob-
vodu města,“ vysvětlil ekonomický náměs-
tek primátora Otakar Štěpán Bačák. Útvar 
hlavního architekta připravuje strategické 
materiály ke krajinné zeleni a také projekt 
Územního systému ekologické stability pro 
lokality Chválkovice, Černovír a Nemilany. 
Odbor investic se zabývá komplexními 
projekty na revitalizaci ploch v krajině v lo-
kalitě Lošov či Slavonínské svahy. „Krajinné 
úpravy v Lošově a na Slavonínských sva-
zích jsou připravovány k realizaci. V Lošově 
čeká projekt na vyřešení majetkoprávních 
vztahů, zatímco na Slavonínských svazích 
probíhá hrubá úprava terénu. Realizace 
těchto projektů je plánována v násle-
dujících dvou letech,“ přiblížil investiční 
náměstek primátora Miloslav Tichý.

Plánovaný projekt zadržování vody  
v přírodní rezervaci Království byl proza-
tím v původním rozsahu zastaven a nyní 
probíhá příprava nového zadání projektové 
dokumentace v širších souvislostech  
a komplexněji.

Všechny zmíněné projekty mají podle 
odborníků za cíl nejen zlepšit estetiku 
města, ale také posílit jeho biodiverzitu 
a ekologickou stabilitu.
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Protipovodňová ochrana
V únoru 2024 byla zahájena realizace 
IV. A etapy protipovodňových opatření, 
která si vyžádá celkové náklady ve výši 
170 milionů. Část z nich pokryje dotace 
z Operačního programu životního pro-
středí a finančně se na nich bude podílet 
i město ze svého rozpočtu. „Jde o opatření 
na pravém břehu Moravy podél železniční 
trati od ČOV směrem k řece a revitalizaci 
mrtvého ramene na levém břehu. Ochrání 
hlavně jižní část města, tedy Nové Sady, 
Nový Svět a Nemilany,“ přiblížil náměstek 
primátora Tomáš Pejpek s tím, že ochra-
na před velkou vodou bude i tak pouze 
částečná, protože dokud nebude protipo-
vodňová ochrana města kompletní, nelze 
zaručit, že některé části města nebudou 
zatopeny. Paralelně s tím probíhá schvalo-
vací proces a příprava projektové doku-
mentace na IV. B etapu, při níž by měl být 
doplněn hrázový systém na levém břehu 
v návaznosti na železniční trať na Přerov, 
čímž se rozšíří ochrana města směrem na 
Holici. Jak bude vypadat poslední, třetí 
etapa, která pokračuje z centra města proti 
proudu řeky Moravy od mostu v ulici Ko-
menského až k výběžku Chráněné krajinné 
oblasti Litovelského Pomoraví, by měla 
určit právě probíhající otevřená krajinářská 
soutěž. „Soutěž probíhá dvoufázově a týká 
se protipovodňových opatření a začlenění 
řeky do města v kontextu Letné, Lazců, 
Černovíra a zejména barokní dominanty 
Klášterního Hradiska. Řeší i severní spoj 
s novým mostem a zahrnuje nejen vlastní 
tok, ale i soutok s Trusovickým potokem 
a uzavírací hráz. S tou návrh počítá mezi 
Černovírem a Hejčínem,“ objasnil náměs-
tek primátora Tomáš Pejpek. •

Foto: Petr Nejezchleba

Již druhým rokem organizoval 
odbor městské zeleně 
a odpadového hospodářství pro 
školáky zábavnou odpadovou 
talk show. Když zábavná, tak to 
chce vtípek. Proto po pozdravu 
vyřknu apel: Prosím vás, 
neházejte nám do popelnic ty 
peníze. Což se následně objasní, 
jelikož třetina objemu z černých 
popelnic jsou vlastně suroviny 
pro možné další zpracování. 

Druhým apelem je, že naše pětičlenná 
rodina naplní pouze jednu klasickou 
kovovou, 110litrovou popelnici za rok. 
K tomu asi čtyři popelnice tříděných 
plastů, dvě popelnice nekomposto-
vatelných bio odpadů, nějaké sklo, 
kartony, kovy a papír odevzdáváme do 
školy při jejích sběrových akcích. Na 
sběrovém dvoře jsem byl dvakrát za 
20 let, co žijeme v Olomouci. 

Na talk show k tomu není dostatek 
času vysvětlovat, že podstata spočívá 
v pěti principech zero waste, hlavně 
v jeho prvních dvou: Odmítněte, co 
nepotřebujete a Omezte, co použí-
váte. Zbývající tři doporučují: Znovu 
použijte, co můžete. Recyklujte, co 
nemůžete odmítnout nebo omezit. 
Kompostujte, co zbylo. 

Když se dívám na loňské vyhodno-
cení produkce odpadů, mohu mít radost 
z narůstající míry vytříděného odpadu, 
ale bohužel i toho nevytříděného máme 
v porovnání s předcovidovým obdobím 
pořád o 7,5 kg na obyvatele více. A tak 
doufám, že má cenu se se školáky bavit 
na toto téma, které, jak doufáme, přene-
sou do svých rodin. Tady opravdu může 
vedení města jen motivovat, skutečná 
změna je v rukou každého obyvatele 
města, bohužel i toho, kdo tu není při-
hlášen k trvalému pobytu, ač zde bydlí, 
ale za odpady platí ve své domovské 
obci. Tak alespoň ať nám pomáhá s tím 
tříděním. Za tyto změny všem děkuji. 

Množství vytří-
děného odpadu 
roste. Ale stále  
je co zlepšovat

Otakar Štěpán Bačák,
1. náměstek primátora
(spOLečně)

KAM S ODPADY? 

Dne 6. června 2023 rozhodla valná 
hromada Servisní společnosti od-
pady Olomouckého kraje o realizaci 
projektu Krajské odpadové infra-
struktury. Olomouc, jako akcionář 
s podílem 22,49 %, se aktivně podílí 
na řízení tohoto projektu, jehož cílem 
je vybudování nového odpadového 
centra s třídicí linkou.

Město také pokračuje v přípravě 
ekologické a energeticky úsporné 
likvidace čistírenských kalů v čistírně 
odpadních vod. Studie energetických 
úspor je zpracována a nyní se řeší 
financování projektu.

V letech 2022 až 2024 město 
dokončilo celkem 13 projektů obno-
vy kontejnerových stání na odpady, 
včetně polopodzemních kontejnerů. 
V roce 2024 byla například zpra-
cována územní studie pro sedm 
nových stanovišť polopodzemních 
kontejnerů, na jejichž základě bude 
zpracována projektová dokumentace. 
Dalších 12 stanovišť je ve fázi přípra-
vy projektové dokumentace.

Na podobu třetí etapy protipovodňových opatření vypsalo město krajinářskou soutěž.
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 Olomouc 
 kulturní a přitažlivá 

Rekonstrukce památek  
a turistických atrakcí
Každý rok Olomouc investuje značné 
prostředky do údržby a rekonstrukce svých 
památek a turistických atrakcí. Týká se to 
i té nejnavštěvovanější. Zoologická zahrada 
Olomouc, která každoročně přiláká tisíce 
návštěvníků, se chlubí řadou chovatelských 
úspěchů, ale také například originální 
32 metrů vysokou vyhlídkovou věží, z níž 
je krásný výhled na širé okolí. Návštěvníky 

láká také Restaurace pod věží, jejíž kom-
pletní obnovu právě radnice připravuje. Na 
konci dubna skončila v zoologické zahradě 
také další etapa oprav inženýrských sítí. 

„Další takovou významnou investicí je 
rekonstrukce Palmového skleníku ve Sme-
tanových sadech. V tuto chvíli se připra-
vuje její druhá etapa a zároveň hledáme 
zdroje, z nichž by tato oprava mohla být 
financována. Předpokládá se, že projekt 
bude připraven k realizaci v příštím roce,“ 

přiblížil ekonomický náměstek primátora 
Otakar Štěpán Bačák.

Mezi další významné akce patří dokon-
čení obnovy Jihoslovanského mauzolea, 
jejíž první dvě fáze už jsou hotové, a re-
staurování Terezské brány. Oba projekty 
jsou ve fázi příprav projektové dokumen-
tace a brzy by měla být zahájena i rekon-
strukce Michalských schodů. 

Trojice pod lešením
Bezkonkurenčně největším restaurátor-
ským zásahem je ten, který začal v dub-
nu 2024 na sloupu Nejsvětější Trojice. 
Významná barokní památka zapsaná na 
seznamu světového dědictví UNESCO 
bude pod lešením zhruba 990 dní. „Re-
staurátorský tým pod vedením Reného 
Tikala provádí komplexní zásahy včetně 
čištění, injektáže, konsolidace a obnovy 
kovových prvků a zlacení. Celkové náklady 
jsou vyčísleny na bezmála 34 milionů 
korun, přičemž skoro 29 milionů bude 
hrazeno z dotace EU,“ přiblížil náměstek 
primátora Viktor Tichák. Monumentální 
barokní sloup Nejsvětější Trojice prošel 
velkou opravou naposledy v roce 2001. 
Jako majitel této výjimečné památky musí 
město Olomouc dodržovat jasná pravidla 
a plnit striktní závazky, včetně povinnos-
ti jejích každoročních prohlídek. Právě 

Olomouc, perla Moravy, je nejenom městem 
s bohatou historií, ale také pulzujícím kulturním 

centrem. Každý rok radnice investuje značné pro-
středky do obnovy a údržby historických památek 
i míst pro setkávání obyvatel a návštěvníků. Kro-
mě toho se město snaží do kulturního života ak-
tivně zapojit i nová místa, jako je třeba olomouc-
ká náplavka, ale také soukromé subjekty, které 

pořádají nejrůznější akce po celý rok. Olomouc je 
tak ideálním místem pro ty, kteří hledají spojení 
historického dědictví s živou kulturní scénou.
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Viktor Tichák,
náměstek primátora
(ProOlomouc a Piráti)

z posledních monitorovacích zpráv znovu 
vyvstala nutnost rozsáhlého restaurování.

Virtuálně si lze tuto jedinečnou památku 
prohlédnout na adrese sloup.olomouc.eu.

Zapojení řeky Moravy do 
kulturního života
V rámci budování protipovodňových opat-
ření uvažovalo vedení radnice o tom, jak 
zapojit do kulturního života řeku Moravu. 
„Loni se to podařilo s novou olomouckou 
náplavkou neboli nábřežím Josefa Jařaba. 
Odbor kultury a cestovního ruchu tady 
v červnu připravil Zahájení turistické sezony 
a od té doby zde proběhla řada dalších akcí 
organizovaných naším odborem, soukro-
mými subjekty a agenturami nebo univer-
zitou. V tomto započatém trendu hodláme 
pokračovat i v následujících letech,“ ujistil 
náměstek Tichák. 

Ve fázi příprav je podle něj také projekt 
nazvaný Muzejní čtvrť, na němž spolupracují 
například Univerzita Palackého v Olomouci 
a Olomoucký kraj. Jejím cílem je větší pro-
pojení institucí v lokalitě náměstí Republiky, 
jeho využití pro cestovní ruch, ale i přívětivost 
prostoru mezi knihovnou, Muzeem umění, 
Vlastivědným muzeem a univerzitou. •

Vedení radnice se zavázalo, že vytvoří 
manuál cenové politiky v rámci pořádání 
městských akcí ve spolupráci s dalšími 
subjekty kultury a cestovního ruchu 
a zvýší objem finančních prostředků 
v dotačních titulech v této oblasti. 
„K razantnímu navýšení došlo už v roce 
2023, a to z devíti na třináct milionů, 
v letošním roce se objem dotací zvýšil 
o další milion korun. Zároveň jsme 
v roce 2023 vyhlásili víceletý dotační 
program, v rámci něhož jsme podpořili 
subjekty, které se do něj přihlásily, na-
příklad Divadelní Flora, Podzimní festival 
duchovní hudby nebo AFO,“ přiblížil 
náměstek primátora Viktor Tichák. Podle 
něj město také daleko lépe spolupracu-
je s pořadateli největších akcí ve městě: 
„Vytvořili jsme sdílený kalendář vý-
znamných akcí, kam pořadatelé vkládají 
události až do roku 2027, a to nejen 
proto, abychom zabránili nežádoucím 
termínovým kolizím, ale také proto, aby 
na sebe tyto akce navazovaly nebo se 

doplňovaly. A to se nám zatím daří.“ 
Od roku 2023 město nově připravuje 
a propaguje kalendář kulturních akcí na 
daný měsíc, ale také na celý rok. Ten je 
vždy přeložen do tří jazykových mutací 
a prezentován na veletrzích cestovního 
ruchu. Mezi své profilové akce město 
řadí především Olomoucký tvarůžkový 
festival, Svátky města Olomouce a Dny 
evropského dědictví.

  VÍCE PENĚZ DO KULTURY A LEPŠÍ SPOLUPRÁCE  

KALENDÁŘ NEJVÝZNAMNĚJŠÍCH MĚSTSKÝCH AKCÍ V ROCE 2025

Olomoucké masopustní veselí 15. 2. 

Olomoucký tvarůžkový festival 5.–6. 4. 

Olomoucká muzejní noc 16. 5. 

Svátky města 6.–7. 6. 

Večerní pohoda u Trojice (každý pátek) 11. 7.–22. 8. 

Mezinárodní festival vojenských hudeb 29.–30. 8. 

Dny evropského dědictví 8.–14. 9. 

Zažíváme turbulentní dobu a je 
třeba se jí aktivně přizpůsobovat. 
Změny jsou někdy náročné, ale 
když se podaří, odkryje se velký 
potenciál rozvoje. A to platí i pro 
oblast kultury a cestovního ruchu.

 
Olomouc se po covidové pandemii 

probudila a je živější, než byla před ní. 
Jistě netrpíme nedostatkem spole-
čenského života a akcí a začínáme 
pociťovat i některé negativní vlivy – 
velké akce uzavírají části města, mají 
vysoké nároky na úklid a svoz odpadu, 
na parkování, ruší noční klid. I proto na 
olomouckém magistrátu vzniklo nové 
oddělení koncepce kultury, které má za 
úkol olomoucký kulturní život pomoci 
řídit. K nástrojům patří management 
kulturního kalendáře (zabraňování koli-
zím akcí, pomoc organizacím s hledá-
ním vhodných termínů atd.), povolování 
záborů náměstí a výjimek z vyhlášky 
o nočním klidu nebo grantová podpora 
kulturních organizací, které se na kul-
turní politice vhodným způsobem po-
dílejí. Oblíbené akce jako Olomoucké 
masopustní veselí, Tvarůžkový festival 
nebo Svátky města Olomouce bude od 
nynějška produkovat samostatné oddě-
lení organizace společenských akcí.

Velkou, mediálně sledovanou 
změnou příštího roku je start fungo-
vání sloučeného Moravského divadla 
a Moravské filharmonie. Změny budou 
nabíhat postupně, ale co je podstatné, 
nedojde k žádným změnám v nabídce 
kulturních služeb. I v příštím roce nás 
čeká řada skvělých filharmonických 
koncertů i představení opery, baletu 
i činohry. Osobně se těším třeba na 
březnový koncert děl Debussyho, Brit-
tena a Martinů, světovou premiéru ba-
letu Concerto Fantasy Philipa Glasse, 
činohru Koule Davida Drábka nebo na 
zpracování tolik oblíbené Verdiho opery 
La traviata. Vzhůru tedy do dalších let 
plných kulturních zážitků!

Budoucnost 
je kulturní

Kulturní akce město koordinuje  
s ostatními subjekty.
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 Olomouc 
 přátelská 

Město se aktivně zapojuje do rozvoje 
a podpory regionu prostřednictvím růz-
ných projektů a spolupráce s univerzitami, 
podnikateli i mezinárodními partnery. Tímto 
způsobem zajišťuje kvalitní životní prostředí 
a podporuje udržitelný rozvoj a společen-
skou odpovědnost. Ať už jde o chytrá řešení 
pro městské prostředí, mezinárodní spolu-
práci, či podporu kullturních a kreativních 
odvětví, Olomouc má vždy co nabídnout.

Vysoké školy jako motor inovací
Univerzitní město by pochopitelně mělo vy-
užívat odborný potenciál místních vysokých 
škol. To se v Olomouci daří dlouhodobě 
v mnoha oblastech. „Univerzita Palackého 
se aktivně zapojuje do rozvojových projektů 
města. To se týká nejen vzdělávacích a osvě-
tových akcí, ale také například hackathonů. 
Oboustranně užitečný je třeba projekt Eng-

age green, jehož cílem je prohloubení spolu-
práce univerzity a veřejné správy za účelem 
zlepšení znalostí, dovedností a kompetencí 
výzkumných pracovníků v oblasti spolupráce 
s veřejnou správou,“ uvedl náměstek primá-
tora Tomáš Pejpek. Radnice také umožňuje 
studentům realizaci jejich studentských praxí, 
stáží i odborných prací. 

Stejně tak v rámci místní agendy 21 pro-
bíhá spolupráce s univerzitou na odborných 
tématech a zejména při organizaci vzděláva-
cích a osvětových akcí pořádaných městem. 
Letos se například uskutečnil první ročník 
Dnů vody, který kromě odborných přednášek 
nabídl i pestrý program pro všechny genera-
ce na olomoucké náplavce, která propojuje 
řeku Moravu se zbytkem města. „Místní 
agenda 21 je programem rozvoje města, 
který je typický svou snahou řešit globální 
problémy lokálně – tedy na území obce či 

regionu. Cílem je zajištění dobré a udržitelné 
kvality života na území města, a to počínaje 
životním prostředím přes územní rozvoj, 
dopravu, podnikání až po vzdělávání a vý-
chovu,“ vyjmenoval Tomáš Pejpek. Univerzita 
spolupracuje také na tvorbě Akčního plánu 
udržitelného rozvoje, jehož součástí je i ob-
last Smart City. „Koncept Smart City spočívá 
především v zavádění moderních a inteligent-
ních technologií do fungování města. Stále 
častěji se tak objevuje nejen při plánování 
investic, ale i v běžném chodu samospráv. 
Všechna chytrá řešení by navíc měla být 
energeticky úsporná, šetrná k životnímu 
prostředí a zároveň by měla zvyšovat životní 
úroveň obyvatel i efektivitu veřejné správy. 
Stát se Smart City neboli „chytrým měs-
tem“ není určitý stav, ale postupný proces,“ 
vysvětlil náměstek Pejpek.

Olomouc Design Days: nový 
festival, který propojuje kreativce
Jedním z klíčových projektů na podporu 
kulturně-kreativních odvětví je festival 
Olomouc Design Days. Tento multižánro-
vý projekt spojuje různé oblasti designu 
a kulturních služeb. Festival, který se konal 
poprvé loni v listopadu, si klade za cíl nejen 
vzdělávat odbornou i laickou veřejnost, ale 
také propagovat Olomouc jako destinaci 
na mapě designových měst. „Také letos 
mu bude patřit celý listopad, akcemi nabitý 

Olomouc směřuje k modernímu a udržitelnému 
rozvoji. Tento dynamický přístup zahrnuje širokou 
škálu projektů a iniciativ, které mají za cíl zlepšit 
kvalitu života nejen pro současné obyvatele, ale 

i pro budoucí generace.
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bude ale hlavně první listopadový víkend. 
Na ten připravujeme vernisáž hlavní výstavy 
lokálních designérů Sklizeň ve Studiu 
G21, výstavu Generace Bruselu v Oran-
žerii, konference, přednášky, workshopy 
a bohatý doprovodný program v Konviktu,“ 
vyjmenoval náměstek primátora Viktor 
Tichák. Na přípravách festivalu se podílí 
řada místních institucí a organizací včetně 
Univerzity Palackého a Inovačního centra 
Olomouckého kraje. Podrobnosti najdete 
na webu www.olomoucdesigndays.cz.

Partnerská města jako inspirace
Olomouc také udržuje živé vztahy s mnoha 
partnerskými městy po celém světě, což 
přináší bohatou výměnu v oblastech kultu-
ry, vzdělávání a městské správy. „Z mnoha 
příkladů lze jmenovat výměnné studentské 
pobyty s americkým Owensboro nebo 
nizozemským Veenendaalem, mladí fot-
balisté mají výměnná soustředění s chor-
vatským městem Makarska, pravidelně 
také pořádáme výstavy či koncerty umělců 
z partnerských měst, naši filharmonici 
se rovněž v rámci svých turné prezentují 
v zahraničí,“ vyjmenoval náměstek Tichák. 
Spolupráce funguje nejen v oblasti kultury 

a sportu, ale také při odborných konfe-
rencích. Například rodinné konference 
pořádané městem se letos budou účastnit 
zástupci z finského Tampere. Představitelé 
města, kraje, univerzity a Muzea umění se 
pro změnu budou prezentovat ve Vídni na 
Svatováclavských slavnostech. 

Tříměsíční stipendijní pobyt ve švýcar-
ském partnerském městě Lucernu má za 
sebou olomoucký výtvarník Tomáš Junker 
alias Pauser známý především tvorbou 
murálů a post graffiti umění. Rezidenční 
pobyt se uskutečnil ve spolupráci s lucern-
ským multikulturním centrem Neubad, které 
umělci poskytlo zázemí pro jeho tvorbu 
a vytvořilo podmínky pro setkávání s místní 
uměleckou komunitou. V podobných sti-
pendijních pobytech chce město pokračo-
vat i v budoucnu.

Každý rok je také věnována celá sezo-
na jedné zemi. Na loňskou Nizozemskou 
sezonu navazuje letošní Rakouská. „Kromě 
řady akcí během celého roku věnujeme 
dané zemi jeden den na Horním náměstí. 
Zapojují se do něj nejrůznější instituce 
a organizace, které tak navazují vzájem-
nou spolupráci a propojují svoje aktivity,“ 
popsal náměstek Tichák. Rakouská sezona 

v Olomouci je již pátou sezonou, která 
odkazuje na partnerská města a sousední 
země. Od začátku roku měla veřejnost 
možnost navštívit několik výstav, diva-
delních představení, filmových projekcí 
a jiných akcí. 

Podpora podnikání a inovací
Město pravidelně navštěvuje klíčové 
zaměstnavatele, aby získalo zpětnou vazbu 
a poznalo jejich potřeby. Společenská 
odpovědnost firem je prezentována na 
oficiálních stránkách města a ve spolupráci 
s Okresní hospodářskou komorou vznikl 
seriál „Liga úspěšných“. Spolupráce s Ino-
vačním centrem Olomouckého kraje za-
hrnuje realizaci festivalu Olomouc Design 
Days, hackathonů a iniciativy OLIVIE, která 
podporuje zdravý životní styl v regionu.

Zároveň Olomouc pokračuje v naplňo-
vání Integrované územní strategie ITI Olo-
moucké aglomerace. Tento komplexní plán 
byl schválen v roce 2022 a od té doby byly 
postupně schváleny programové rámce 
pro pět operačních programů. Výsledkem 
jsou desítky strategických projektů, které 
přinášejí hmatatelné výsledky a zlepšují 
městské prostředí. •

Olomoucký autor nechal svou stopu v partnerském Lucernu.

Festival Olomouc Design Days se koná letos už podruhé.

Na Nizozemskou sezonu letos navázala Rakouská sezona.
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 Olomouc 
 moderní a chytrá 

Olomouc sice těží ze své bohaté historie  
a kulturního dědictví, ale může se pochlubit 

také dynamickým rozvojem v oblasti digitaliza-
ce a moderních technologií. Také v následují-

cích letech se zaměří na inovace, které usnad-
ní život občanům a zefektivní správu města.

V programovém prohlášení se rada města 
zavázala, že bude usilovat o to, aby se 
Olomouc stala jedním z předních měst 
v oblasti moderních technologií a digi-
talizace v České republice. Jednotlivé 
projekty, které každoročně zavádí, mají 
přispět k tomu, aby Olomouc nebyla jen 
historickou perlou Moravy, ale i moderním, 
chytrým městem, které je připraveno čelit 
výzvám 21. století a především je přívětivé 
ke svým obyvatelům. 

Digitalizace a modernizace 
na magistrátu
Jednou z hlavních priorit je postupné 
rozšiřování digitalizace v rámci Magistrátu 
města Olomouce. Na přepážkách jednotli-
vých úřadů se lze prokázat místo běžnými 
občanskými průkazy tzv. eDokladem 
v mobilním telefonu. Olomouc novinku 

zavedla dokonce o šest týdnů dříve, než jí 
ukládal zákon. Běžné doklady k prokázání 
totožnosti budou úředníci přijímat samo-
zřejmě jako doposud, nicméně povinnost 
akceptovat digitální stejnopis občanského 
průkazu mají kromě obcí s rozšířenou 
působností také například policie, soudy, 

finanční úřady, úřady práce, živnostenské 
a katastrální úřady, kraje, krajské hygie-
nické stanice, stavební úřady na krajské 
úrovni a úrovni obcí s rozšířenou působ-
ností, pobočky Czech POINT na obcích 
s rozšířenou působností, obecní policie 
obcí s rozšířenou působností a další. 
I přes značné počáteční potíže ze strany 
státu pokračuje také digitalizace staveb-
ního řízení. 

Magistrát se věnuje i kybernetické 
bezpečnosti a rovněž prochází rozsáhlou 
obnovou své IT infrastruktury. „Momentál-
ně probíhá modernizace serverů, počíta-
čových sítí a audiovizuální techniky. Tento 
krok není jen o modernizaci samotné 
techniky, ale také o posílení bezpečnosti 
a spolehlivosti celé infrastruktury, což je 
klíčové pro efektivní správu města,“ uvedl 
náměstek primátora Tomáš Pejpek. Kom-
pletní obnovy se tak dočkal mimo jiné 
systém audiovizuální techniky v zaseda-
cím sále v budově magistrátu v Hynaisově 
ulici, kde probíhá jednání zastupitelstva, 
které mohou zájemci sledovat online. 
Radnice také stále nabírá kvalifikované  
IT specialisty.

Portál Olomoučana a Moje Olomouc
Město také aktivně rozvíjí Portál Olomou-
čana, díky němuž mohou občané jedno-
duše a pohodlně platit místní poplatky 
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přes internet. Bez nutnosti navštívit úřad 
tak nyní mohou zaplatit poplatky z pobytu, 
za komunální odpad, psy nebo užívání 
veřejných prostranství. V brzké době se 
portál navíc rozšíří o možnost podávat 
žádosti o zábor veřejného prostranství 
online. Postupně budou přibývat další 
funkce podle toho, jaké požadavky předlo-
ží jednotlivé odbory magistrátu. „Stejně 
tak průběžně vylepšujeme i aplikaci Moje 
Olomouc, která se stala velmi oblíbeným 
a užitečným nástrojem pro obyvatele měs-
ta i návštěvníky. Lze tam získat informace 
o dopravních omezeních, parkování, MHD 
i sdílené dopravě, nechybí ale ani kalendář 

kulturních akcí či polední menu restaurací. 
Přes aplikaci se lze také objednat na pře-
pážku úřadu nebo pohodlně zjistit kontak-
ty na úřad,“ vyjmenoval náměstek Pejpek. 
Letos přibyl modul „dopravní omezení“, 
který informuje o aktuálních uzavírkách 
i objízdných trasách ve městě, brzy se roz-
šíří také modul „parkování“ o aktuální stav 
obsazenosti parkovišť a další zdroje infor-
mací, například z jednotlivých městských 
organizací přibydou také v oblíbeném mo-
dulu „aktuality“. 

Drobnými úpravami projde rovněž 
i velmi využívaný modul pro hlášení závad. 
V něm po rozkliknutí příslušné ikony 
velmi jednoduše popíšete daný problém 
(například nevyvezené kontejnery na 
odpad, poškozený mobiliář či komuni-
kaci nebo herní prvek na dětském hřišti 
a podobně), přičemž k hlášení lze přidat 
i fotografie. „V tuto chvíli se o správu 
tohoto modulu starají technické služby, 
kdy po validaci dispečerem je závada 
předána na konkrétní úsek, který ji má na 
starosti. Chystaná úprava spočívá v tom, 
že k této části aplikace budou mít přístup 
i další zaměstnanci magistrátu, kterých se 
daný problém týká, aby se urychlilo řešení 
požadavků občanů,“ doplnil Pejpek. 

Modernizace městské dopravy
Olomouc se nevěnuje jen digitalizaci, ale 
také modernizaci městské dopravy. Asi 
největší chystanou novinkou, na kterou se 
cestující mohou těšit v následujícím roce, 
bude možnost bezhotovostní platby za 
jízdné ve vozech MHD. Rozšíření se dočká 

také systém elektronických jízdenek MHD, 
umožňující platby za jízdné prostřednic-
tvím mobilní aplikace. Město také pracuje 
na rozšíření počtu inteligentních zastávek 
a modernizaci systému preference vozidel 
MHD na světelných křižovatkách, což 
přispěje k dalšímu zrychlení a zefektivně-
ní městské dopravy. Hotovo by mělo být 
v příštím roce. V plánu je i výstavba dobí-
jecích stanic pro elektrobusy, které budou 
umístěny na klíčových místech ve městě. 
Pro tyto účely jsou zatím vytipovány tři 
lokality – točna ve Fibichově ulici, Tabulový 
vrch a Farmak. 

Pokud jde o infrastrukturu, pak další 
drobností, ačkoli rozhodně ne zanedbatel-
nou, je průběžné nahrazování starého veřej-
ného osvětlení za nová úsporná svítidla. • 

Foto: Petr Nejezchleba

Město informuje o plochách 
pro podnikatele prostřednictvím 
nového portálu

V průběhu příštího roku pořídí Olo-
mouc licence na rozvoj geografického 
informačního systému, díky němuž 
budou data a informace přístupněj-
ší občanům a budou s nimi moci 
aktivněji pracovat i úředníci odborů 
magistrátu. Už od února jsou na měst-
ském portálu opendata.olomouc.eu 
k dispozici mapy, které využívají pře-
devším programátoři, datoví analytici, 
novináři, projektanti nebo studenti, 
ale užitečné informace v něm najde 
i široká veřejnost. 

Po kompletním přehledu brown-
fieldů, územním plánu, cenové mapě, 
historických plánech, mapě dětských 
hřišť přibyla mapa ploch výrobních 

zastavitelných. Především investorům 
a podnikatelům usnadní hledání vhod-
ných lokalit pro jejich podnikatelský 
záměr. „Nový portál přináší efektivnější 
správu dat a především lepší rozhraní 
pro interaktivní vizualizaci datových 
sad. Uživatel si tak nově může obsah 
datové sady zobrazit a ověřit ještě před 
samotným stažením, a to vše přímo 
v prohlížeči,“ popsal náměstek primáto-
ra Tomáš Pejpek.

Ke každé lokalitě je vytvořena 
karta, ve které je uvedena identifikace 
lokality, základní údaje, vlastnictví, 
omezení a limity, technická infrastruk-
tura, dopravní dostupnost a fotodoku-
mentace. V budoucnu by měly přibývat 
další datové sady. Otevřená data obce 
zveřejňují na základě zákona o svobod-
ném přístupu k informacím. Jedná se 
o vysoce efektivní způsob zveřejňování 
informací veřejného sektoru.

  OPEN DATA  

V MHD brzy zaplatíte kartou.
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 Olomouc 
 transparentní a otevřená 

Zapojte se, kontrolujte, podílejte se, rozhodujte. 
Možností, jak ovlivnit kvalitu života ve městě, 
v němž žijete, je řada. Je jen na vás, kterou 

cestu si vyberete. Transparentní řízení města 
a otevřenost vůči občanům i dalším institucím 
je jedním z hlavních cílů, který si vedení radni-

ce v programovém prohlášení vytyčilo. 

Jedním z klíčových bodů programového 
prohlášení Rady města Olomouce pro 
volební období 2022-2026 bylo to, aby 
veškeré rozhodování veřejné správy bylo 
co nejvíce otevřené a obyvatelé města měli 
možnost do něj nejen vidět, ale také se na 
něm podílet. 

Transparentní veřejné zakázky
Na transparentnost klade radnice důraz 
hlavně při zadávání veřejných zakázek. 

„Můžu říct, že tento závazek plníme na 
sto procent. U všech zadávacích řízení 
postupujeme nejen v souladu se zákonem 
o zadávání veřejných zakázek a vnitřním 
předpisem města, ale dbáme pokaždé na 
vysokou kvalitu projektové dokumentace 
s důrazem na rozpočet stavby,“ ujistil 
investiční náměstek primátora Miloslav 
Tichý s tím, že město pokaždé vyhodnocuje 
nejen kvalitu přebíraného díla, ale také sa-
motných dodavatelů. „Vždy se snažíme vy-

brat ty opravdu nejlepší. A to například tím, 
že zpřísňujeme kvalifikační kritéria nebo se 
více zaměřujeme na ověřování dodaných 
referencí a plnění subdodavatelů,“ dodává 
Tichý. Důležité je podle něj také to, že 
investiční akce jsou připravovány v rámci 
výrobních výborů a projektových týmů a že 
ve chvíli, kdy už tyto akce běží, dohlížejí na 
ně odborníci i zástupci komisí městských 
částí v rámci pravidelných kontrolních dnů. 

Vyjádřit svůj názor mohou 
občané v dotaznících
Aby byly veřejné služby občanům kvalitní, 
výkonné, transparentní a lépe hodnotitel-
né, zavedlo město Olomouc v roce 2020 
místní Agendu 21 (MA21), což je nástroj 
řízení kvality ve veřejné správě. „Jejím cílem 
je mimo jiné zajistit dobrou a udržitelnou 
kvalitu života na místní a regionální úrovni. 
Zapojujeme veřejnost do rozhodování a plá-
nování města, a to například vzdělávacími 
akcemi, workshopy, veřejnými projednáními, 
komunitními vycházkami a podobně,“ přiblížil 
primátor města Miroslav Žbánek. Za zave-
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dení MA21 získala Olomouc Cenu Minister-
stva vnitra za kvalitu ve veřejné správě. 

Jednou za tři roky také radnice provádí 
průzkum spokojenosti obyvatel města. 
„Monitorujeme to, jak jsou občané celkově 
spokojeni s životem ve městě. Ptáme 
se i na dílčí témata, jako jsou doprava, 
bezpečnost, vzdělávání, sociální oblast atd. 
Zpětná vazba je pro nás důležitá. Víme 
pak lépe, na které oblasti se více zaměřit, 
co obyvatele v jejich každodenním životě 
trápí,“ podotkl primátor.

Zapojení občanů do rozhodování
Do rozhodování se radnice snaží maxi-
málně zapojovat i veřejnost. V průběhu 
roku občany pravidelně informuje o všech 
důležitých věcech prostřednictvím kam-
paně Měníme Olomouc, a to jak na webu 
nebo sociálních sítích, tak prostřednictvím 
informačních či reklamních materiálů. 

„Za mimořádně důležitou považuji také 
spolupráci s komisemi městských částí, 
které jsou hlavním prostředníkem mezi 
občany a veřejnou správou. Stejně tak 
jsou důležitá zmíněná veřejná projedná-
ní a další participativní aktivity,“ podotkl 
náměstek primátora Tomáš Pejpek. V roce 
2023 město uspořádalo pět takových 
akcí, letos v nich pokračuje. Desítky obča-
nů se tak mohly vyjádřit například k tomu, 
jak bude vypadat dětské hřiště v městské 
části Olomouc-střed, nebo páteřní ulice 
Horní Úlehla v Droždíně. „Velmi si cením 
toho, když občané přijdou na tato jednání 
osobně a vyjádří svůj názor či pohled 
na věc, které mohou být velmi přínosné. 
Protože pokud přímo v dané lokalitě ne-
žijete, některé detaily vám mohou unikat. 
Rozhodně to není ztracený čas pro niko-
ho,“ ujistil Pejpek. Do rozhodování města 
jsou zapojeny také odborné komise Rady 
města Olomouce. Za zmínku stojí zejména 

Komise pro místní Agendu 21 a Smart 
City, do které jsou zapojeni představitelé 
tří sektorů – veřejné správy, neziskového 
i podnikatelského sektoru.

Komise městských částí – 
prostředník mezi občany a radnicí
Informace proudí nejen od občanů 
směrem ke komisím městských částí a od 
nich k vedení města, ale také obráceně. 
„Pravidelně organizujeme setkání zástupců 
komisí s úředníky, kteří mají na starosti 
jednotlivé agendy a jsou s nimi nejvíce ve 
styku. Navíc si představitelé komisí vymění 
na jednom místě a rychle informace i mezi 
sebou, což je velmi efektivní. Ačkoli se 
jednotlivé městské části potýkají s různý-
mi problémy, řadu věcí mají společných,“ 
vysvětlil náměstek primátora Viktor Tichák. 
Už několik let navíc komise městských 
částí disponují vlastním rozpočtem, který 

využívají na projekty v rámci tzv. estetiza-
ce veřejných prostranství. V roce 2023 
bylo na tyto účely vyčleněno zhruba osm 
milionů korun, z nichž byla podpořena asi 
stovka drobných projektů, přičemž řadu 
z nich iniciovali sami obyvatelé dané čtvrti. 
Nejčastěji se jednalo o opravy chodníků, 
úpravu či pořízení nové zeleně, mobiliáře, 
ale také o vybavení pro sport nebo péči 
o umělecké artefakty. 

Přívětivější úřady a přepážky
Dlouhodobě město řeší problém s umís-
těním některých pracovišť tak, aby to bylo 
komfortní pro občany přicházející na úřad 
i pro zaměstnance. A zároveň aby to bylo 
finančně výhodné. V březnu letošního 
roku proto odsouhlasili zastupitelé odkup 
administrativní budovy Namiro, v níž už 
část úředníků sídlí. Majitelem objektu 
v Palackého ulici se město stalo oficiálně 
v květnu, do té doby zde bylo pouze v ná-
jmu. „Z hlediska finančního je tento krok 
jednoznačně výhodnější, a to i přesto, že 
bude do oprav této budovy nutné investo-
vat. Koupě administrativních prostor včet-
ně garáží vyšla na necelých 400 milionů 
korun, přičemž nájem každoročně rostl. 
V loňském roce už činil 24 milionů korun,“ 
podotkl ekonomický náměstek primátora 
Otakar Štěpán Bačák. Do objektu Namiro 
se sestěhují úředníci z jiných budov tak, 
aby na sebe činnosti jednotlivých odborů 
lépe navazovaly. „V tuto chvíli probíhají 
rovněž jednání s Českou poštou o koupi 
objektu v Ladově ulici. Také ten by mohl 
v budoucnu sloužit jako sídlo některých 
odborů magistrátu,“ doplnil Bačák. •

Foto: Petr Nejezchleba

Majitelem administrativní budovy Namiro v Palackého ulici se město stalo letos v květnu.

Setkání zástupců komisí městských částí 
organizuje radnice pravidelně. Naposledy 
v Červeném kostele. 

O tom, jak bude vypadat ulice Horní Úlehla 
v Doždíně, rozhodovali občané na veřejném 
projednání.
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Název magazínu zní „Měníme 
Olomouc“. Jak vy měníte 
fakultní nemocnici? 
Mám to privilegium, že Fakultní nemocnici 
Olomouc vedu už od roku 2011, a to je 
poměrně dlouhá doba na to, aby se mohly 
projevit nějaké koncepční změny. Pokud 
jde o vlastní nemocnici, tak víme, jak chce-
me vypadat za 10 let, a víme i to, jak chce-
me vypadat za 20 let. Postupně k tomu 
směřujeme, rozvíjíme odbornosti, které tady 
nebyly, a snažíme se mít odpovědnost i za 
výchovu a vzdělání budoucích zdravotníků, 
a to nejen lékařů. V zásadě nastavujeme 
služby na jednotlivých ambulancích a na 
jednotlivých odděleních tak, jak bychom 
chtěli, aby tato pracoviště fungovala, 
kdybychom se tam dostali jako pacienti. 
A pokud jde o „nemedicínský“ rozměr naší 

organizace, jsem přesvědčen, že velká 
nemocnice by měla mít přesah do města 
nebo do regionu i mimo svůj areál. 

Ten přesah mimo brány nemocnice 
spočívá konkrétně v čem? 
Přesah může být buď ve formě toho, jak pů-
sobíme na veřejnost, jaké pořádáme akce, 
jak zdůrazňujeme prevenci, jak spolupra-
cujeme se školami nebo jinými institucemi 
v regionu. Ale můžou to být i zcela jiné 
a konkrétní příklady hledání synergií s měs-
tem a okolím, jako je třeba naše komunitní 
zahrada, kterou jsme založili před více než 
rokem a která velmi dobře funguje. Také 
například nabízíme naše parkovací plochy 
v době mimo špičku občanům z okolí. 
Pokud jde o areál, přemýšlíme o jeho rozvoji 
vždy s ohledem na ostatní části města, které 

s ním souvisí. Momentálně tak konzultujeme 
možnost na našich pozemcích v budoucnu 
vystavět školku a školu, protože tato oblast 
směrem na Tabulový Vrch se rychle rozvíjí 
a nemá potřebnou infrastrukturu.

A co plánujete konkrétně 
v oblasti zdraví? 
Samozřejmě chceme být nejlepší nemocni-
ce a chceme, abychom pokryli všechno, co 
pokrývat máme v nejvyšší kvalitě a s dob-
rým zázemím a příjemným personálem. A to 
nejen v diagnostice a léčbě, ale i v pod-
poře prevence. A proto se snažíme měnit 
vnímání zdraví a nemoci v regionu. Velký 
důraz klademe na prevenci a odpovědnost 
za vlastní zdraví. Protože je prokázáno, že 
každý pro sebe může udělat násobně víc, 
než pro jeho zdraví může udělat i dokonalá 
západní medicína.

Jak konkrétně toho chcete dosáhnout? 
Děláme nejrůznější akce pro veřejnost 
a rádi bychom naše preventivní programy 
sjednotili a organizovali i ve spolupráci 
s městem. Fakultní nemocnice společně 
s Olomouckým krajem a s městem pode-
psala v nedávných měsících memorandum, 
které otevírá cestu ke spolupráci a k vytvá-

ROZHOVOR
Není pochyb o tom, že olomoucká fakultní ne-

mocnice je jednou z nejdynamičtěji se rozvíjejících 
institucí v krajském městě. Na tom, že se z „fakul-
tky“ stává jedno z nejmodernějších pracovišť ne-
jen u nás, ale i ve světě, má obrovský podíl Ro-

man Havlík, který nemocnici vede už dvanáct let. 

Nemocnici měníme podle 
toho, jak bychom ji rádi 
viděli z pohledu pacientů
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ření společných projektů. Chceme například 
vydávat doporučení pro školky nebo školy, 
co by se mělo měnit, aby naše děti nebyly 
stále obéznější a vystresovanější. Protože 
přes to všechno, jak se vyvíjí společnost, 
jsme stále nemocnější a máme víc civilizač-
ních chorob. Je víc a víc nerovnováhy a stres 
se projevuje negativně i u nových generací. 

Čím to je?
Je to dáno tím, že nežijeme přirozeně. Teď 
během dvou generací se tak změnil život, 
že jsme se vzdálili od toho, k čemu jsme na-
programováni. Žijeme v umělejších podmín-
kách, jsme zaplaveni informacemi a nejsme 
na to prostě adaptováni a připraveni. 

Teď bych se s dovolením ráda 
dostala ke konkrétním věcem, 
které se budou měnit ve fakultní 
nemocnici v nejbližší době.
Tak jednak jsme před necelým rokem ote-
vřeli oddělení psychosomatické medicíny, 
oddělení praktického lékařství a rozvíjíme 
také preventivní medicínu. A pro náš dlou-
hodobý rozvoj a vytváření příjemného pro-
středí pro pacienty i personál potřebujeme 
přebudovat i infra-
strukturu nemocnice, 
protože pracujeme 
často ve 100 let 
starých budovách 
s nevyhovujícím 
uspořádáním a lo-
gistikou. V současné 
době chceme začít budovat druhý sálový 
komplex, tedy budovu B, kde dříve stávala 
budova Františka Josefa. Tam by měla být 
soustředěna pracoviště neurochirurgie, 
ortopedie, traumatologie a neurologie. 
Bude zde komplex deseti operačních sálů, 
výrazně se rozšíří a zmodernizuje do těchto 
prostor i urgentní příjem, který bude s tímto 
komplexem propojený. V dlouhodobém 
horizontu tady chceme dobudovat ještě 
další dva sálové komplexy.

Kdy se budova B začne stavět? 
Pevně věřím, že stavět začneme s počátkem 
letošního podzimu. A předpokládáme, že 
stavba tohoto komplexu, který bude sedmi-
podlažní a bude to jedna z nejmodernějších 
budov v českém zdravotnictví, bude otevřená 
ode dneška za čtyři roky. Poslední velký dluh 
vůči pacientům a zaměstnancům máme 
na porodnicko-gynekologické klinice, která 
funguje v prostorách, jež mají dnes už přes 
125 let. Novou bychom chtěli začít stavět 
za dva roky v návaznosti na novou budovu 
B jako základ pro třetí sálový komplex. Takže 
porodnice by se přesunula do nových pro-
stor zhruba za pět let ode dneška.

Nedávno jste také představili 
projekt nové onkologické kliniky, 
která by měla už brzy vzniknout.
Ano, zde počítáme, že taky začneme stavět 
na podzim s tím, že někdy na přelomu let 
25/26 by byla hotová. A současně chceme 
dobudovat psychiatrickou kliniku o nová 
oddělení tak, abychom mohli v budoucnu 
provozovat i dětskou lůžkovou psychiatrii. Tu 
plánujeme zprovoznit do tří let. Ve fakultní 
nemocnici teď není obor dětské psychiatrie. 
V Olomouckém kraji je pouze ve Šternberku 
a v celém Zlínském kraji pouze v Kroměříži. 
A tato pracoviště mají nedostatek dětských 
psychiatrů. Takže se ve spolupráci s nimi 
snažíme vychovat personál tak, aby byl 
dětských psychiatrů dostatek. 

Pojďme ještě na chvíli mimo oblast 
medicíny. Problém, který trápí 
nejen Olomouc, ale všechna větší 
města, je například parkování. 
Potýkáte se s ním i vy? 
Parkování je problém, a to ve všech čes-
kých nemocnicích. Za poslední roky jsme 
snad více než zdvojnásobili počet parko-
vacích míst, ale stále to není dostatečné. 

Navíc v době 
pořádání akcí ve 
městě využívají 
návštěvníci areál na 
parkování, protože 
jinde je často dražší 
nebo nedostupné. 
Z hlediska dlou-

hodobé koncepce velká většina našich 
nových budov bude mít podzemní parko-
viště. A zvažujeme i nějaké posílení, ať už 
parkovacím domem, anebo větším peri-
ferním parkovištěm. Když se ale podíváme 
třeba do Skandinávie, tak tam to opravdu 
řeší tak, že auta vytlačují z ulic a parkuje 
se pouze v podzemních parkovištích. Ve 
městech často není žádné parkovací místo 
kromě parkování pro invalidy. 

Bydlíte v Lošově, takže Olomouc 
samozřejmě znáte dobře a zároveň 
hodně cestujete. Když srovnáte 
Olomouc s jinými městy, je v něčem 
výjimečná? Nebo v čem má naopak 
rezervy a kam by měla směřovat? 
Za prvé si myslím, že Olomouc má velmi 
dobrou velikost i polohu. Dva roky jsem 
bydlel a pracoval v centru Londýna a ne-
chtěl bych strávit celý život v takové velké 
metropoli. Velikost Olomouce je tedy jejím 
velkým benefitem. A kam by měla směřo-
vat? Měla by vědět, jak chce vypadat za 
dvacet let, a tato představa by měla být 
velmi ambiciózní. Myslím si, že by měla 
vyrůst i do výšky, protože se nelze jenom 

rozšiřovat. Budou větší nároky na velikosti 
bytů, na propojení s přírodou, na možnost 
mít zahradu nebo větší terasu. 

Tak, jak roste životní úroveň 
a představy lidí o tom, jak by měli správně 
žít, měla by udržet a možná ještě rozšířit 
zeleň ve městě, také by mohla přesunout 
auta do podzemí nebo do garáží, rozhod-
ně je dostat z historického centra. 

Pokud budeme vědět, že chceme mít 
více zeleně na úkor zaparkovaných auto-
mobilů, tak by měly všechny nové domy 
mít dostatečné parkovací kapacity pro 
své rezidenty. Olomouc má určitě výhodu 
krásného okolí. Jsou tady pěkné řeky, vel-
ké parky a já bych podpořil, ať je jich ještě 
víc, zkrátka propojit Olomouc s přírodou. 

Když za vámi přijede někdo odjinud, co 
mu v Olomouci ukazujete jako první? 
Když někdo přijede ke mně domů, beru ho 
do lesa, protože Olomouc má krásné okolí. 
To není v řadě měst běžné, že je příroda 
tak lehce dostupná. Pokud jde o návštěvy 
z oblasti medicíny, ty bývají obvykle pře-
kvapené několika věcmi. Za prvé kvalitou 
zázemí a našich pracovišť, která je mnohdy 
vyšší než u nich. Mnoho amerických 
profesorů mi říkalo, že například takové 
gastroenterologické pracoviště neviděli 
ani v Americe. 

Potom se jim v Olomouci líbí samo-
zřejmě historické centrum, náměstí, kostely 
a podle nich je na vysoké úrovni také zdejší 
gastronomie. A potom je taková jedna 
věc, kterou máme v nemocnici a kterou 
ne všichni znají, a to je naše pevnůstka, 
Tafelberg. Tato kulturní památka je už přes 
180 let stará a je to jedna z největších pev-
ností svého druhu v Evropě. Je to zajímavá 
historická relikvie a i tu plánujeme přesta-
vět tak, abychom ji maximálně využili jako 
zázemí pro nemocnici. •

Žijeme v umělejších 
podmínkách a jsme 

zaplaveni informacemi.

prof. MUDr. Roman Havlík, Ph.D.

• narodil se 11. 4. 1965 ve Štern-
berku

• absolvent Lékařské fakulty UPOL, 
obor všeobecné lékařství

• ve Fakultní nemocnici Olomouc 
působil od roku 1994 jako chirurg 

• od roku 2012 je jejím ředitelem 
• v roce 2020 obdržel Cenu města 

Olomouce za mimořádné osobní 
a manažerské kvality při rozvoji vý-
znamných zdravotnických zařízení 
a příkladné nasazení při náročném 
boji s koronavirovou pandemií
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TAJENKA

Plánovaná třetí etapa protipovod-
ňových opatření se týká především 
městských částí:

Na tři vylosované luštitele, kteří vyplní 
správně tajenku, čeká odměna v podobě 
dárkového balíčku s novou kolekcí měst-
ských propagačních předmětů.

Tajenku zasílejte do 25. října 2024 na 
adresu Magistrát města Olomouce, Horní 
náměstí 583, 779 11 Olomouc nebo na 
e-mail menime@olomouc.eu. Do předmě-
tu e-mailu nebo na obálku nezapomeňte 
uvést heslo „Měníme Olomouc – tajenka“.

V obou případech k tajence připište také 
své jméno a telefon. 

Jména všech vylosovaných vítězů budou zveřejněna 1. listopadu 2024 na webu www.menimeolomouc.eu.

SUDOKU

STRATEGICKÉ
PROJEKTY

ŘEŠÍME SPOLEČNĚ

www.olomoucka-aglomerace.eu

Podzim 2024
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Vybírejte na eshop.olomouc.eu  
nebo se zastavte v informačním 
centru v podloubí radnice  
a udělejte radost všem, pro které 
je Olomouc srdeční záležitostí.

eshop.olomouc.eu

Dárky
z Olomouce
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